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•• UR, MANCUSO: Callin ) Samuel •8trongin4 

(No answer), 

MR, MANCUSO: Thecomp aining. witness your Honor,  

has been called, and, he does not responds Z have seen 

him here every day when the caste was on the Calendar. 

THE COURT: Well have you any Other !witnesses? 

MR. MANCUSO: I have Samuel Rappaport. 

THE COURT: If there is any witness thrit you can_ 
_ 

on  without jeopardizing your ease I wish you would. Put 

him on and see where the complainant ist Of course 

do not want to inter ere with your conduct OT the Qase 

any way. 

$ A M TVL -R APPAPOR T, alled and. duly,, worn as .6‘ 

witness on behalf of the Peo teatifted through-Offic 

ial• Interpreter Fischer, a follovia 

.(Residence, 242 Siegel street, Brooklyn) 

DIRECT FXAMIVATION BY. MR. MANCUSO,: 

Q That is your occupation or buE3inessi A ainter. 

Q 'How long have you worked as a painter? Twenty 

years. 

Q Do you know the complaining witness, 1 Strongin? 

A Yes. 

How long have you known A About five or s x 

Q And. dux' 

have you wcrk  0 

:period of painting work dene by you 

,t any time? A I work*d. for him. 



five years ago and tha,,t1s why 
Q Are you member of an, 

fainters? A 'Yes• 

rhi h.

 

one  A 941. 

.04 Aigtt the -gull 

Dedorators' Union. 

Q And, '.?42. is that loo 

In Brooklyn. 

Q. Daring the month of January* were you Working fOr 

Samuel trongtzt at 22nd Street between Seventh and. Eighth 

avenueat 4 Yea that month, 

BY THE COURT: 

cl January of this yea A •0-.Z thi 

By MR, MANCUSO: 

Q

 

That kind ,of work 'wer 

hat? A Painters & 

•in Brooklyn or New York? 

on dOlng there? A Painting• 

Q When did you start ti work: on that b?. A I do 

remember the date but / started to or  on• a Monday, 

Q Well was it in the month of January or the month 

of Dec ember? A In January, 

Q Did Strongin have other wo kmen there beside* you. 

A Yes. 

Q And at that time. were you a member of the Painters.. 

Dec rators & Paperhangers Union in good standing? A Yes* 

in good standing 

Q. And what wageswere eo eiving from Samuel Stro 

ye dollars a clay. 

Q And is that th r.eg iar i.niofl w 



•Q you remeniber the Ath day. of. J nuary 

Q Doiwou know Shultz and Louis Silver? A 

Xe Schulti -04g4tet youv union? A Yes. 

Q And, is Silver a delegate a your unio17 A Y 

Q On the Siih day a January a this year did you: -see 

Schultz. at the pl,aolf where you were workzi A I saw Schultz. 

'and Louis Silver, They cam together. 

(4 And. after ScUltz and. Louts Silver dame there did. you  

oontip.le to work or did You stop?' .A e were working, They 

asked. us are we union men. :Then they tol4 ne we can't work, 

we mast go to headvarters. 

MR. MANCUSO: If yo.4 objeat to it we will have this 

conversation stricken out. 

MR. CROROSR: Well, so ,ar I:have no objeotion 

to it. 

MR. )4ANauso: Th is  in  the ahe-enoe a -the defend.; 

ant, of course. 

Q And after this talk With L01.110 Silver and. Schult 

you stop working? A We went together with the has 'to head—. 

quarters. We stopped. work. 

Q Who else went with you besides the bozo and the two 

men' you have mentioned'iand yourself? A Louis Silver an 

Schultz. 

Q Did the other workmengot A All went along. 

nere did you go? *A To the headquarters in 58th 

street. 



• 

s that the District Council? A Yee. 

isnot time of dy did you get there? A -Abou.t: half 

past four in the afteril*040 

Q And at the Dietrict Counsel did you talk with any o 

ficers of the union there? A Yea, We were 'asked whether 

the boss 

MR. CHOROSH: object to that conversation.. 

Q Well, after the talk with this officer of the council 

*here OA YOu go. baot to the 

were told to (atop* 

MR. 0110110Sii; 014 otot to that* mat l•a •no 
sive. 

BY ,THr COURT; 

tz Did you go home or did you 

didn't go back to work. 

BY MIL MANCUSO: 

Q Did you go home then? A Yee. 

THE COURT: Well, what difference does 

4:Ob 01,' you go. home? •A 

Q Well, later that day did you. 101041 this. deendant at 14 

home? A Not the same day, 

iYben did you Elee him? A 'Mac:a:Lowing day. 

14 At what time morning or eniug? A Nine Q ciook 

e mo*n3.n.g. 

Q And who was with you the time. y 12. saw him? A We 

him at the jOb. 

.* Q Arid at the• job (lid you hp-Yre alk with h A 



didn to: talk to him at -all* He tOi& u to -regain. at -th 

Sad hem en. away witb the b000 to headquarters* 

Q. And, did ,you Continue* work after that? A No,.•We.. 

didn't continue working, but when the boss came back about 

eleven olc.lock says,"EVerything is all righ1'.. you can con 

time working." 

Q So that from the time this defendant left the job up, 

. to the time your boss came back you were not 'working? A No. 

lat MANCUSO.: That is all, your witness, 

MR. CHOROSH: I have n rqueations* 

S 0 14 RAPPAPOW called and duly sworn a witriess 

on behalf of the People testified through .Official 

terpreter.Fischer, as followS, 

(Residence, 220 Moore street rocklyn 

DIRECT XXAMINATION BY M. niktiousp: 

Q What is your business or occupation? 4 Painter. 

Q How long have you worked as a painter A Ten years. 

Q Are you a member of the Brotherhood, of Painters, Decor.: 

store & PaiDerhangers'Of Greater New York. tOoal No.; 9427 A US,: 

ct Where is this local, in New York or Brooklyn? A Brook-
lyn. 

Q On the 9th day -of January Were you a, member n. good. 

standing? A Yes, 

Q How long have you known. Samu,e1 Strongin? A Sims last 

winter, since I started. to work for him 

Q When did you start to work for bim before January 

in January of thiS yoar? A B.9.forik January. 



Q. And were you wor ing for him at 22nd iktreet at the 

new job between Seventh  and. Eighth, avenues?, A Yes. 

Q Working there as a painter?  Yes. 

Q And. do you know this defendant. Barnet Lipman? A -

Q Was he a. delegate of your Union? A Yes: 

Q Of your Local? 'A resit 

Q And ',Alai salary or wages were 

A Fire dollars a dayq 

Q za that the. regUlar'nnion wage 0  

Q Do you remember the 8th day of January of this year? 

I don't remember exactly the day, 

Q Well, on that day, January 8th, do you remember Seeing 

Schultz and Louis Silver? A I don't remember the day, but. 

saw Schultz and Silver on the day when: 3: tarted on .thie job. 

Q And. are they delegates of the locals of New •York? 

A Yes. 

Q When Schultz and Silver came there did you stop workin 

A They made us stop. 

Q After you stopped working where d 4 3/114.g 
place? A They took us, seven or eight workmen,. 

boss to the headquarters of their local. 

Q Where is that? A 56th street and 

6th street4and Third avenue. 

Q And this defendant wasnot there* AX0. 

Q And when you and -the Other men. together with your noes' 

Schultz and Silver went there did. you have any• talk with 

if any 

includin 



c. 

4 

.sa,..easut 

the *Moen of Oka, :union or tat cOini0ii? A. Teo **17.0 
agke4 

MR. CHOROSE:0 ftwo :US* sletion.te sufficient. 

OtWell, Vas anything said. as to the wages? 

CITOROSHt Well, I dO not think that is matertal 

MR, 11001180,44 .W4114 t.will.withdraw that "cluestiply• 

Q Now, after .4 talk with fthese °TM:Po:0.0 the oouncil.,'„ 

did. you go back. to work Or did; you go hotel A No.  

Q Did you, oee the dekendant that day or neXt day? A Th 

next day• 

Q Where did you, see him? A That /try, evening we went 

with the boss to the defendant's, because we were Bent there by 

the council , and Barnet Lipman told_ uo to go back to  th 

next morning, and. the boss 'remained. with Barnet Lipman in hie 

house. 

Q And then you went away and. left the boo 

•Strongin? A Yes. 

- Q And next morning did. you oee the •0.efendslyt? A 

Q Where did you see him? A At the buildiuglo 

Q And before he came there were you working? A No. 

Q And after he came there did you start to •wOrk? A  

boss first came and started Us to work. He said., *Work. 'So 

we asked. the boss whether we could, work and, he said. "It's all 

right, you can work,n 
was that 

Q So that titer Lipman bad been there or before? A Aftir 

he bad been  there, 



IR, MANCUSO: l'hat is all your Witnetis. 

CROSS-EXAMINATION BY MR. OROROSN: 

Q Just onefivlagetion.. On the day when you went to the 

union here in New York, was the day tilat you started this j 

wasn't it?- A A. few dayi previous to that.  

Bat in any event you Started to work on the morn 

following the day that you went to the union here in New York! 

that right? A res. 

Q And you started to work on this f011bwingc-day 

morning of that day, did you  A Aft a dinner. 

Q Well, at what time? A About twelva o'clock, 

Q Well, that is all, 

RE IPECT EXAM/PATTON By MP, MANCUSO: 

Q.- fell, you were working -there on the, *trot day when 

Schultz- and :Silver came there? A T Worked there eVen a few: 

days before, that, before they came, 

Q So that you started to work a few days - after -January 

_1st on that job? A I can't tell you the 40* but Worked' 

there a few days previous before the de:legatee :Oaote4: 

REwCROSS EXAMINATION BY MR. CROROSH: 

Q The point I want. to make oles4.6 to you to this, you. ay 

you don' t remember the date When this strike as. Palled* ..'711 

you were called to the office of the council, of the New Itirk 

Union; now, assuming that date was the 8th or January, dtd you 

go back to work on the morning a the 9th.? that clear in 

your mind? A Tim, 



/ 

That is all. 

MR, MANCTISOI (Calling) Mr. Sambrofft . 
(No antiwar). 

• MR. MANCUSO: (Calling) Samuel. Stro ,n1 

(No answer). 

MR, MANCUSO; Tour Honor,* I so afraid. we will have 

to adjourn until two O'clock. The -complaining Witness has 

not appeared as yet* and betvieect now and two o'clock I will 

send out for him. I assamei.When he was 4ere yesterday h• 

took it or granted that the the  cutlet. Would not be corn--

Pleted, 

THE COURT: well, 1 40 not See that there /a anythilg 

-else to do under the cirattmOtanaaa. hive Yda will bate 

him -here at two o'clock, 

. Gentlemen of the Jurv, the court will .excutie you until 

two o' clocki and. in the meantime, remember the injunotion. 

that I have given you so often, that you Oust not talk 

about the case in tioh you are impaneled, with any one. 

• That means you mast not talk about it with Strangers nor 

discuss it among yourselviO, and IOU Jannt not form nor_ ex. 

press any opinion as to tb. ilt or inneOatce Of this d 

fendant until you have heard all the evidetoe.on both sides 

anct until the Court has submitted the case to you. That 

is the time for you to decide and not, before that. 

11R, CRODOSR: May it please your .lionor, may the bail 

is continued?' 



*NE COURT: The ba1Li continued, ye 

(Aft,er recess 
TRIAL RESUMED.  

tAMUEL STRONGI)1,- called and duly sworn a.ø 

witness on behalf of the People,. testified 'through Official -

interpreter Rosenthal, as follows: 

(Residence,. Z50 Keap streel; Brookly )., 

DIRECT EXAM/NATION BY MR. MANCUSO: 

g oat is your business or occupation? A Pal'att,tn 0021"-

tractor« 

Ci Are you a- member of the Con rectors, Union? A Yes. 

Q. That branch or local? A In Brooklyn, I don t know 

the name. 

Q During the Month. of Januaryk 1911, did you•have a cont 

for the performance of certain work at 82n4 street between 

Seventh and. Eighth avenues? A Yes, sir. 

Q, And what kind, of building was 1,/t? A An apartment holm, 

six stories. 

Q 1,1Fas it a building in the course of construction? A 

was being built, it was a new balding. 

• Q And you: bad a contract for the gene al painting? A Yes, 

• sir. 

• Q .And did you employ any men inonuectionvrith that work? 

A Yes, sir. 

How many men did you have during be month of January? 

A Eight or, lithe. 

When Aiâ you start to work? A At the end. of Nc:vember 



918 he last 'o November! 1916. 

And. you finished it when? A. In Mareh! 1917. 

Now, I men Viet ma had; employed there working 

for you, were they union men or non—union men? A Union awl. 

day. 

Q And. what wages didiyott pay them? A rive dollars a 

Q Did you have an reernen.t with 

to the terms under whioh ese men were towO 

er with the ilages -to be paid? 

MR! CHOROSTit One minute" 11 objeot. to that guess 

The :agreement would D/3 the beet evicieho 

THE COURT: I will sustain the objeotion, 

him if it was a union job it Ou *ant. toz 

Q Was that a union job? A Yee * ir 

BY TREY COURT: 

Q And you employed .nion men? A e, a 

BY MR. MANCUSO; 

Q Do you know Sohu.ltz and Stiver A Yea. 

Q Are they delegates of the Brotherhood of Painterst 

A Yes. 

Q And do you know the defendant • et Lipman?' A Yes., 

Q Do you know whether or not he is a delegate represent—

ing the Brooklyn Looals?, A Yea, he is from Brooklyn! 

Q At your job did you have a 

York and part :Lora .ro okl3'u A. Some from New York an 

from Brooklyn. MO.litt Brooklyn  

New York men () part from 



Q On the 8th day of J3nuaryi.191? 444 you el 

and Silver at your job? A Yee. 

Q And did you, have a talk with them? A NO,; I didn t 

talk to them at all. lnieyroame and took away the workmen* 

Q And after the workmen were taken away did you g0 •anY-.• 

where with them? A They tOld me to come with the workmen, 

MFG CHOROSH: I object and ask to strike that:6U%  

THE COURT: Objection sustained* Strike it out. 

.Do not tell us what was 'Did you, go anY*.hellig it 

them? A I went with them to headquarters. 

Do you mean the district headquarters? A Th 

council. . 

9, Where was that  A 58th street and. Third avenue. 

Q And when you arrived there did YoU have a talk with 

some officer of the district board? 'A Yes. 

Q And after the talk with this officer of the District 

board did you go back to the job Or did you, go bonier A I went 

home. 

Q And did your men go baok to work or 41.4  they go ho * 

Af you know? A I was ord.ere to cote bank with the men the 

next morning. 

Q Now, on tho night of JanuarY 

this defendant's home? A Yes. 

Q And you bad Brooklyn man working you t that time? 

A Yes. 

,Q And what tims d d .ot• ptb it 

191 did yOu go to 

tame? A About •six 



,or little igter 

Q Dt4 you, haver any 

ix in the erVaning. 

k Witb the . -.4140446.4.4- • 
you visited at his home? &Te0. 

Q Will you tell 12,0 

between you and the defendant 

defendant., that the Brooklyn men We 
1 

not permitted, to work, 

Q What did he say? A Re Said b, Would. 

the cOnversation that took place 

ime? A./ told. 

taken off, that they were 

to • the district council and. -find out all about it. 

Q Anything else that :was said? A lite made an aPP0 

• for the next morning at nine -o'clook to go there. 

Q Next morning was Ttlesdayo lanaarY 9th. 

A Yee„ Tuesday, 

Q Did you meet him, and. where 

the oars are in Brooklyn. 

Q That time was it that you m t 

past eight. 

Q When you met -him did you come over.'t0 New 

Yes. 

Q How did you come, by the car across bridge or how? 

A B the car. 

Q And. where did. you go when you. reached. the New York side? 

A YIent to 56th street, to the Painters; headVarters. 

Q Prom there did. you and. Liman have a, talk with any 

Person at the counoil. Ilee.dquartere? 

Q Tell us what was said by the 



the other perSOn? A :The sooret4ry there informed me. that I 

exist JAYS workmen, half from New York .,-and half from 131'004 

he4eight Workmen, an4 0120 was, from HO To*.a44 I coultit 

lay off any and I oould.n't useozy more. 

MR.' 0110R0014 Just one minute!. 

A (Continuing) So they decided. I sbould take on two 

• men from New York! 

Q, wow* (to. the, defendant ttpman take part in this con:. 

yersation? A Tea*. 

(4. And ester the conversation had. at the District Council 

did you go out vitt pman1L A Yes. 

Where did you go tot A We Went out to It 

he called me to a saloon, 

ct wore? A The northeaSt oOrner• Of Thi$ avenue and 

55th street. 

Q And. when you wehtminto the saloon did. you have an 

drinks with him? A Yes. 

Q Did. you have any talk with him? A. Yes. 

Q what did..he say to you? A We eat down and. he said 

that the business will cost mefifty ,dollars, that the New 

York delegates want fifty ,,do don't want to have 

any more trouble on the job. 

Q What else was said? A That's:all he said. 

Q Well, what did. you .say to him when he asked you for 

fifty dollars? A I said couldn't ay fifty dollars because 

X paid, Union prices to my men and. he said. he couldn't help it.  
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4 Well, What else?  lf So .X eat4. if I shouldn t have any - 

more trouble I am willing to give twenty-five dollars. 

Q That d be say then? A He said he was satisfied. He 

said. that he would try and arrange it so that they would. take 

the twenty-five dollars; 

Q Did, you have any cash with you in your pocket? A 

don't remember whether t had cash but I gave him a check., 

Q You gave him a check? Do yovi r...member who wrote out 

the beck? A He tilled out the check in his oim handwriting. 

Q

 

And did you sign It? A I signed. it and, I endorsed 

it. 

And. did you e it to him? A Yea. 

Q I show you this eli opaperand ask you whether you 

saw that before? 

through the. bank. 

Q Well, is t a the cheek that you ga him On 

day? A Yes. 

MR. MANCUSO: I offer eino, 

MR. CROROSH: No objeotion. 

(It is marked People's 'Exhibit 1 in bvidenese 

contents read to the jury by lir. igianousq) 

Q After you gave hiii the check did. yc,')u go back to your 

work? 'A Yes. 

Q Did you see the defendant afte at? 4 On the 

did not him any VI re. 

-Q On the follOwin day the 10th, Wedneaday, January 10, 

A Well saw this check after it. vent 



4 Y9u see Silver and Schultz? A. Yes. 

Q And. trdeadayo January 9th, after you paid the check 

to the defendant, did you continue with your work? A Yes* 

in the -afternben, we started to vt0rk. 

Q And :on Wednesday; when. Schultz or when Silver came 

there, did you stop work.i.ng?. A NO. 

Q Did you see the defendant after you paid this cheek,, 

at his home or any other place? A Re was once in my house* 

Q Yiello when Was talks how long after January 9th? A X 

must have been in February* when they took off the men the 

*last time. 

Q Well, what did he eay to you when he came overt°. your. 

'house at that time? A Re asked me that I should not make.an 

trouble on -account of the cheek'. 

Q Did .you see him after that any *ors? A NO;,, 

Q And do you remember speaking/ to, some representatiVa 0,f 

the union sometime in August about this matter? A No. 

Q Well, you know Robert Sembratt X Yes. 

Q Does he represent the lacal in New York? A Yeti* 

Q Did he come over to see you aboatthis matter •somettme 

daring the year 1917? A A committee ewe to .me‘ 

Q From the union?. A From Local 1011. 

Q Did you have antalk with this oommittee• A. Yes.' 

Q And after the talk with thig 00Mmittse did you..  

to the District Attorney'S office? AYea. 



MR, MANCUSO:. That ie all. 
OR0SS-EXAMINATION B1 11R... OROROSR: 

Q Mr. Strongin if X :understood you correctly on your 

You may examine, 

direct examination you stated. that the strike wasncalled. 

Monday January 8th is that correct? es, 

Q_ What time ,Of day was tl A Four_ 0 clOok 

noon. - 

CI And your men went back to work the next day, did th 

A Yes, 

Q At what time of the day dia ther go. back to work the 

following day? A One o'clock, after dinner. 

Q Right after dinner? 

Q And. you remember testijoing here n answer to the•. D 

trict Attorney's questibns that they went back to work after 

the check was given to Mr. Lipman, the defendant, is that _cor-

rect? A Yes. 

Q You stated that you went to the union's office on the 

morning of Tuesday, January 9th, is that right? A Yes 

day. 

Q And then you went to a saloon. o 55th -street and Third 

avenue, is that correct? -A Yea. 

Q Was that the plaoe where you reo eivedthis check for 

$25 fromLipman? 

MR. MANOUSO: I objot to that. There ia no evidenos 

that be received a cheak• The evidence is  thatihe gave 



• A: 

• 

checkii- • 

MR,OHOROSN: Or Paid tlIg* '01440:k. Excuse 

THE COVRT: Well, Put .4- new question. 

Q Well, is-Ihat the.Pla,Oe_11. ere MI delivered thia CheOk . 

in evidence to the defendant? A Tea. 

Q Is that right? A- Tee. - 
Where was this oteok made out? A There in the saloon. 

Q Falcomention the plaoe again of that saloon? 

street, north-east corner of Third, avenue. 

As near as you can.etatesi 'what time of f,the' clay late it 

when you say you gave this check to ttre defendant*/ A 1.4 was. 

between el even and twelve, about that time: 

Q And you didrie t ate lam after that dal at• all did 7 
until February, is that correct? A 'May jae met, him 

didn' t have any talk •vtitti h.im. 

Q But you have no recollectio a 00,in1; hi ag 

day, have you? A The same day Idid .no See 

Q Why, didn't you see him It Schriartes Cafe in Brook s 

lyn.„ in the place where this cheek for t2$ volso cashed,? A 

:1,11 lara, 

• 

don't know where that cafe is. 

Q You nevor heard. of Sch.wartes Cafe? tit theard about 

it, but I don't knop where' it is. 

Q And you didn't aee him on the am 

noon? A No. 

Q Are you sure 

in the after-, 

ut that?. -A X am poSitiVe. 

rr: 

Q Mr atm a knot/ that the defendant Lipman had no 



4ur 
20 

tOdlottOn on any olt) in New York City, didn't you / mean 

tn the Box 

know. 

ugh of Manhattan? Answer that question? A 1 don t 

Q You don't know :that? don't know the laws 0 the 

untone 

Q You are a member of a union and, you also eniploy union 

laborers, to that right.? A. r am not a, member 

have a contract with the union. I am a boss, 

Q Yes, you knew that there were delegates also tn. New 

York- City? I iea.n by that in the Borah of Manhattan? • 

A Yee, 

Q And you knew that the delegates *4 the Borougii of 

of the union 

hattan were Mx. Schultz and Mr. Silver? A Yes? 

q And you knew that it was SchU41tt and Silver, or either 

one of those delegates in the Borough of Manhattan who were 

the only ones who could call a strike j thip Borough', 4idn4 

you? A Yes. 

Q Snd you knew also that Mr, Lipman a adelegate of 

the Brooklyn Local, did you not? A Yes, 

Q Isn't it a fact that because You bad 0 Ompielrell • 

Who lived in Brooklyn, that that, was the reason wily you went to 

Lipman isn't that true? A Yes. 

Q And you knew that -Lipman had no 3urisdlotion 

Borough of Manhattan, didn't you? A Yes. 

Q That is perfectly clear in Your mind, isn't it? A Yes. 

Q And you went over to Brooklyn.. to see Lipman to help yva 
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out on this job, didn't you? A The workmen at, the oounoil 

were told they should <mite the nest day and brirsg• 

gate. 

Q And that is bow You wentto Brooklyn, it that right? 

Well you asked Lipman to help you out on this strike' didn't, 

you? A I di4nit ask him for anything, 

Q Well, what did you say to Lipman when youfirst saw 

-'him on that tionday night* January $thl A told him, that .the 

people in Nov York did. not belit'Ve me, that I was Strongin b 

oause they didn't know ms that I ha4 aoontraot 'with them* 

Q Yes you knew Lipman* di4Ot you?, A  

Q For how many years had you known tiPmen bef0Xe 

night? A About six or seven- Years* 

Q And you went over to Lipman an tbat night to ask bit to 

help you out, didn't you? A I didn't **this but 1 told 

him that they didn t believe me and that he iiihqul4 come with 

ae and the workmen to New York. 

Q And you bad a conversation with Lipman at his home on 

that Monday night, didnst you? A by, naturally; I was in 

the house and we talked. 

Q And who were the Men who were with n that ni ht? 

A Sam Rappaport and another man by the name ofMike, I don't 

know his Zamily name. 

Q Anybody else? A 

Q And did these geutleuien hear everythi that you said 

to Lipnau and that Maxi= said to 70 t A Be told them to 



leave 'the room and I remained in the room 

Lipman, bid. your friends to leave the room and• then 

he wou d have his conversation with Mi, is that ri ht/ A Y410._ 

Q Now, 'te.r M * Lipman went through that ceremony of ae 

ing you to have your frie "do -1:eaVe the room* -"who di4 you say 
to him and what did Lipman sa to you? Affe aaid, Taa know• 

that New York is not Brooklyn. Xi' trubie arises in New York 

they mean business, If You are willing '0 _Spend a few dollars 

then L will go." 

4 And that is what LipMan said to Yoa røii the .fist n 

that you sar him on January 8th? A ,rews 

4 Well, now, why didn't you tell *at to the District At-

torney when he asked you questions on your direat examinatio 

A He didn't ask me that. 

Q You mean to say the District Attorney did not ask you 
the 

here what conversation was between yourself and Lipman on 

first night that you met him, on January 8. ;917? -A Be didet-

ask me that question. 

You answered the District Attorney what dia take plao e 

that night here about fifteen minutes ago, didn't You? A But 

about that he didn't ask me. 

. Q You mean to tell this Court and that the District 

-Attorney didn't ask you what was the conversation between you 

Lipman on Monday night JantlarY 8th, when you first saw hi 

is that what you- moan to say? A verything that was said aft 

the Um. X Sul repeating here now. 



'tall* do you remember now that 70d did not pay a word 

to the District Attorney* in answer to this question* asking 

for. that conversation that night* that you did not say a word 

About:$4141:041:04atng. 000.0 men 14440 4414 and telling You 

'that if you are going to ,40; btiSine00 With the  New York  delega 

it means business, .13 'm0001 money? •Do yOu eMember ‘at'nOwl. 

UR, LANCUSO obI eot to the question. I do not 

believe. X 301ed him it anyh,ady was with him at the tim 

'he wewt to the defendant'  home., 

tat. mimosa: Well* 

THE COURT: Ob ection, erruled. - 

to the covireesa ion and 

A No I did. not say that. 

Q Now, Mr. Strongin* then you ey you 

the following morning? • A Yes. 

Q By the way, before I leave off that other point* what 

was your answer to kr. Lipman* when he told you. that? A X 

asked him, We will see,what do you moan* business?" 

Q ?Mat is that? A I said, 'le W1.11 glee. What do you. 

mean, business?" 

Q Then what did Lipman say ,to that? ' A He says "lf 

will go there, we will take a ride over there. 

ci Well, did, you. say to him on that night that you were 

going to give Lipman money or yott were ping to give any N 

York delegate Itoney? A HO di•fttt.*sk azty"money for himself. 

He

 

only asked for the New Yorker*, 

ta ,tmoss-exalanation. 

inquiring as 



Q Now 

24 

You ten the Court and jury that when you had the 

conversation with him on this first night, tipman did. not ask 

for any money for ;himself, is that right? A No he did not. 

14 Well, did. Lipman on that night say to you, ,oif you (Inuit' 

give any money there ie going to be $13, S trikei A N 

Q Did he use. any 1ix4 of threat to You on that ni 

reference to -a Strike? A Yea, he threatened.. 

Q 11'1.0„ Lipman did? A He eaid if I wouldn't givenioney  

I will have trouble all 16% time. 

(4

 

Well, is not that the very question that ./ asked you 

a moment ago, las there any threat made by Lipman on that Monday 

night? Now, please 'aniwer now got the third -time Which way 

it was? A He didn't exact rlbreatenrne, , Re said to ra 

'You know the people in New York,. they want Money.- If you don't 

want to have any trouble you will have to 'give them money. 

Q But be did not say to you that you. were going to hart 

a strike if you didn't .,,... 

MR. MANCUSO: I objeot to that yo r 

MR. CROROSII: Well, I withdraw that volition. 

Q Was there any other convereation that you. had with 

Lipman on that night? A No. sir. 

Q Now, when you met him the followingmorning, you me 

qua 

toge 

t the council,16 that right., 

wherever that is? A No, 

her vie rode over to the council* 

Labor Union head. 

•i* Xlyn 

Well, on yo&r. way over to the council f);om Brooklyn 



at the Plaza, where you say yo i met him, was there any cOnverol. 

08AV:in between you and Lipman about giving money? A No, 

don' t *remember. 

Q Not a word., is that right? A I think SO 

Q You think there was not, is V that righ.t?- A 

there was no talk about it. 

Q When you met in the office of the Lab r Union, this 

council you spoke of at 56th street and. Third. avenue, did Mr. 

Lipman say anything to you about having a strike unlees 

paid any money? • A No, there he didn't Bay anything, 

Q There was some disopute between, you and the laborers 

there as to the amount that you had- to pay them for their 

- services, las there not? A Yes 

Q And. when that dispute arose in the tabor offioeS, 

then you settled up with your employee, . is :that right? A Yes, 

Q Yes, and you gave some Oheoke in.aetflement, is that. 

so? A I was told. to give checks anci Z gave Oheoks. 

Q Have you got those checks here? A No. 

Q Where are those checks? A Maybe at home. 

Q You never gave those oheoks to the District. AttOrn 

did. you? A He didn't ask mai:for,them and I didn't give 'them. 

Q And after you had. made your settleMent in the office 

of the Labor Union, by delivering those oheOko *hi you jUst 

spoke of, then your men were (tent 'back to WQ,rk, weren't they? 

A Yes. 

Q Now, what se that? A Abut twelve 



o'clock. 

• Q Right from the office of the Labor Uni00 

between eleven and twelve. 

•cl And that ended the strike didn't it? 

Q. Now, then, tell the (tun and. jury how long after that 

did. you speak to Mr. Lipman as you now say you did., about 

fifty dollars? A About fifteen minutes later while walki 

out. 
• 

After the strike was settled in the aft evnoort and you, 

delivered -up your checks in settlement. then you say about 

fifteen minutes thereafter you began to talk with Lipman about 

fifty dollars that you testified about CM your direct examiner. 

tion, is that correct? A Walking out from that platte be cal 

me to _the saloon. 
. • • 

Q Yes, now, who was around when he called roll in the 

saloon? A Some of the workmen were there. 

Q And on this occasion did Mr. Lipman also tell you to 

dismiss those .employes, did be or mot? 4 They remained stando. 

ing on the street waiting for a, oar* 

cl And was this conversation in the presence of thelle 
4 

ployes or without their bearing? A They couldn't hear it. 

Q And did. this conversation take place on the Street? 

A I was standing with. the workmen waiting for a car,. then he 

called me that I should go into the saloon and, have drink. 

So that is the way you happened to Ileflre your. QOPOrsarm 

hhim? fle called. you while you were waiting for a, . 



Oar, is that right? A We were Walking out.• I walk over 

to the Men, who were waiting for the oar, and he walkedk to the 

other corner and be. called .rie olter to him. 

And then you went into the saloon, is that right'? 

A Yes. 

Q And no one was present but yoU and 

reot? A. Yes. 

ig that oor-

Now, tell VaCourt and. Jury what your converSatiOn at 

that time was? A Ile said. that the New  Yorkers mean business. 

That I should give him fifty d,ollars, and then I 'would not have 

any more. troubles On the. 30. I started to bargain with Ilia 

and. bargained, him down to twenty-flve dollars. 

Q Now,. what did. you sat, that it what I want to know? A r 
told him that I could not give him more than tWen 

and. I gaits him twentt41ve dollars. 

Q Did Mr. Lipman at that time u,Se any teats: or an 

A No. 

Q 'Not a word, is that right? A No. 

Q Did he threaten at that time to Oall a strike? A No. 

Q Did. be say at that time that kt you did not pay 'tie 'lit-. 

ty dollars there is going to be a strike called that if yea 

didn‘t pay twenty-five dollars there is going to be a strike 

called? A No, he eaid that if I should not pat 047 money 

would have trouble all the time. . • • 

-Ng I am asking whether he sai4. to you, 

fifty dollars now or. twenty five dollars now tha yox are • 

dot, t pay 



going to halte another strike.," That is what .± want to knoW.i. 

MR MANCUSO: I object to the question. The *it 

nesa'aiaswered what Was said. 

THE COURT: I will s.11ow the queetion.. 

A Yes, he did. 

Q Why, didn't you .just answer me a moment 'ago when X 

aSked you was any threat_ a any kind made by him at the time 

you gave biz the twenty.tive dollars., and. you said nothing of 

the kind, is that correct? 

gEt, vuoupo: obJect to the tOrra of the qUeortion, 

the use of the word. -"threat." 

THE COURT: I will allow thequestion. If be does 

not uncieratand the question it may be repeated. ° hi 

MR. MANCUSO: The witnese May _not know what• is 

meant by the word "threat." 

THE COURT: Well, he answered ou, when you •made uoje 

of the word;( 'Ithreat." 

MR MANCUSO: • I do not 'think I 

your Honor • 

A He didn't threaten me in his wn name but be said that 

he New Yorkers would. make a lot of trouble for me not h 

Q In other words he said to you. *Ile you do t pay 

this amount of money' you are gang: to hay,* tronble with the 

New York ofoe " is that right? A Yes. 

Ca Did. he say to yci11 that be will be J.netrumentsl 

a1ltng a strike at the Wew York office if you didn't pay this 



money 

CI' Now, this happened, you say, in the early part of Jam 

ary? When did you first make your complaint to the District 

Attorney? A I didn't make any complaint and I didn t care 

to make any complaint. 

BY THE COURT: 

.Well, when did you first Bee the District Attorney abost 

the case? A It was in the summer time,  I believe it was in 

Auguat. 

01101108}t: 

Q by did you wait all this time* between January and. 

August of 1917„ before you made any compla-int to the District 

Attorney? A I didn't pare to make any complaint .at all, The 

committee came to we from No. 1011, from the Union, and asked. 

that I should make an affidavit as to yhat had. happened and. how 

the money was taken from me, and. they took )11e to the lawyers 

Goldstein & Goldstein, and there I. made an affidavit as '40  

had happened. Then I received a subpoena from the District it,-

to rney, Es office. 

Q Now, I Want you to give this Court and. ,ury the nameof. 

:the man who asked you to do this? :A-I don't know the nam 

but the District Attorney ought to *mow the name.. 

•Q Do you mean to tell this Court and jury that you did 

tCt want to make any complaint, and :some. man .gialue around, to yoti 

whose name yo1.3. even knOw0. and that man brought iyou into. 

the office of Goldstein & GO1datein, and theree.an'atffiClavit 



Iv1/4":741774,=.• •,••• .• 

We'e Prepared by you and you made your complain 

MANCUSO: I object to the queetion 

stated that a committee from the union 0a11,04 .on him. 

TUE touRT: Well will allow the question. 

A It 'wile a committee with oredeAtials from the 'Union,. 

Q Now, what Union* that is lirb,at I am trying- to get at? 

A' From tha Dxotherbood o Painter, Local 1011, 

Q. Where it: /011, in Manhattan or Brookl 

hattan. 

Q And thee 2fl in 1011 0 Mapbattan wanted, You to make a 

complaint againet Lipman* is that right? A They asked me 

only that Ishould make an affidavit ihat they themselves will 

make the comp". int, 

Q

 

NQWJ thibse  labor gentleman you wh 

a complaint agaixist Lipman? 

MR 0 MANCUSO: I objec t to. -tale questio4 
as•
 incompeten!b; 

immaterial and. irrelevant. 

TITTS COURT: I think h has the right to inquire into 

that. You could. not 'bring it out 'but he may. 

A They maid that they would like to weed out the graft. 

e s fro/6 the Union. 

Q And you don t know these gatitle ens* .names doyou? 

A I know them well bat I don't know theiV.names. 

roa had no idea whether they themlikelvo* were grafter** 

did -you? 

0 O; ob t to queetion) your Honor, 



viz COURT: I 'will allow t. 

A .That is possible. 

Q And these were the people that came around. to you on a 

pure publio Serino° Of public sentiment, they wants& you to 

assiet them in weeding out the grafters, is that rigb.t? A Th 

said. that they were working fOr the benefit oi their organisaw.. 

tion. 

Q And you don't kn e names of these publicSpirited 

g.entlewen, d,o you? 

MR. MANCUSO: I objóot. This has been asked fifteen 

times.. He said. he does&t know the names. 

THE OMIT: I will allow it.. 

A I know the na.mee but I don't remember them now., 

Did you know or did they te/L you that they had some 

kjn. of qua rel or strike in the liniOn among theinselvest 

A No4: 

ct Did you know whether they wore A:looking to gat reVengs 

of some kind. against any one of their OPPOnents in the Union.? , 

A No. 

Q But they brought you to t'heir lawy office, is that 

right? A Not to their lawyers' office.i told, them I Would 

not go tO. their latyere  office. I saidI woul4-3.ike to go to 

y lawyers' offioe. and. if they will a4ve me to make an s.f. 

lidavit I will make an affidavit. 

Q And, Goldstein & -Goldstein a 

re?, A My lawyers. 

your Zawyeró O'r their 



71411... 

Q1' And they came along with you, did they? A Yee, 

Q And that is how the complaint happened to be made? 

A Yes. 

• Q Did they mention Mr. •••Schuitzts name at: alit  

The it25 Lipman took from me for Schultz not for himself. 

MR. CHOROSH: I ask that that be stricken out as not 

responsive, although .4 does not hurt me; if anything it 

dose Me good, but at the same time it is not responsive  

MR. MANCUSO: Tell, it is croes-,examination and you 

are bound by .his answer. 

ML difOROSU: Well  let it ..etand 

Q So that Lipman said to .you t6it's he does iiCt.want..any• 

money f r himself, is that ri ht? Yes, sir. 

Q Lipman made no threats to you (4 any kind, did h 

MR. MANCUSO: I object. It is going all over it again. 

MR. CHOROSH: Well, that is something new brought Out. 

THT COURT: Well, lethim apliStrsr thiti, one vestioili 

A Not in his name. 

MR. CHOROSH: That is all. then: 

• MR, MANCUSO: That is all. That is OIL-People s 

oast', your Honor. 

MR. OHOROSH: Now, may it pl a YOUr Honor we move• 

to dismiss on the ground that the PivetwoutiOn has failed 

to *prove that the defendant _has. made -any threati as all al 

in the indictment, to call ik Strike in the event that this 

money is not paid over to hist On the contrary, the ooms.,-
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plaining_wi.t0004-10Weara specifically that...it.pman .made no . 

demand for any money or hiptelt. Re made no threa 

litz a any kind, and hence the:elementai oZ t1e crime 

extortion are totally. lacking ItOreo and there .a been no  

kind of a case -against the defendant made out a extor 

tion, For that reason, I ask your Rpnor ttik dismiss the 

complaint 

'THE ,OURT ,Th tiOn denied. 

R CI:MR.06117c eo tfully exo opt. 

Ohoroak. than spelled the.: case for:  the def ense.. 

.T1It Dramsr,  

BARNET II PM 1 N, e defendant palled 

sworn as a witness .on behalf of  this defensel, testified. 
'a follows: 

.(Residence 639 Park avenue, 

. DIRECT EXAMINATION' I3Y MR. CROROBR: 

•q, • Mr. Lipman, where do you, 1L' 

Brooklyn. 

Q And in the month of January of 1917, were you a .deleT. 

gate of any local union? A District Council 29 of 'Brooklyn. 

Q Of Brooklyn? A Yes, Sire 

Q -How long had you been a delegae in that -Brooklyn 

Union? A The seoond time? 

Q Well, I don't knows all toget1er7 A ; was a dele-

gate ten or eleven years ago or two years.. I waS elected 

gain in June., 1916, and served one year until 1917. 



Un ti, which part of 1937?.  A July 6th. 

Q And since 

y? A No. sir. 

Q Your term of offio 

Q NOW,. as a delegate from a Brooklyn 

that time have you been acting in that caPac-

LOoal. 

Branch of your Union, yØU have any power or any 

tiou on any lobe in the BO= 

Q None whatever? A None whatever. 

Q To that right? A repo sir. 

Q You could not declare a strike? 

Tit? COURT: Well, what is the u ela•borating it? 

He said he had no 3u,riectiotiorto 

Q Yes; who were the delegates here in the Borough 

batten do you remember? A As fa as I Oan remember 'there 

were five or six of them, r think. 

Q WØ1, do you remember the main men here? There Was* 

a man named Schultz 

That's about ali I can remember. 

don't remember the names. 

a man named Silver* a man named Horowitz. 

ere to three more but 

Q When for the first time did you hear anything about this 

job on 22nd street in which Mr. Strongin, the cOmPlainant,herle. 

was contractor? A On January 8th, Monday evening. 

Q Didfyou know anything about thie- before that time?. A N4 

Q Who WitS the man that first brought that -matter to your 

ntton? A Mr. Strongin and three ether men. 

And he came to your home.did he? A !elf. 

0 II111 v 10,0*,401, 1:611 his Honor and the jury what your 



your  entire conversation was that night? A On Monday evening. 

was sitting in the house eating supper and a. knock -oasis on 

the door. / asked them to come in. There was 4,111an by the 

name of Sol Rappaport* ,a man .by the name of Hymie %OAP 

a man by the name of Hantm4n, and Mr. StrOngin came into gl 

house and said, "Oodd evening," and sat down. I asked 'what 

was the trouble and they .all started to talk at one time: X 

told them "I can't listen to all of yOu0 but I will listen 

one." And I aSked Mr. Strongin what was the trouble* H 

said to me, "lir. Lipman, I got a job in NOW York On a2114 Street 

near El hth avenue." He said, "I got Some trouble over there. 

I said, "What is the trouble? He said, Delegate :Schultz and. 

Delegate Silver come over and struck the job." I said, "Wh 

fort" Be said„"lhey said I didn't pay the rate ,of wages. 1. 

had no agreement with the Brotherhood" 01 PainterS.", I Said,: 

"You got an agreement as far as I know, in Brooklyn, and two 

counts all over the United States and Canad4 I said, 

about the wages, I don't know." I, asked Mike Hantman„ "Ph t 

wages are you getting?H / said, What did you tell the. New 

York office?" He told them he worked, three days, and. a- halfoad: 

he got at the rate of fourteen dollars, which is four dollars 4 

day, that he is paying under the rate of wages. asked the 

next man and he said 4e wall; getting five ,dollars a day. I 

asked the third man and. he said be was getting five dollars a 

day I said, "I tell you I can't do nothing; in New York 

you know that, boys, at I got no urisdiction there One. 



f them said, "Can't you come over to—morrow morning with us 

to New York?" I said, I could call my office Up first and 

/ said, "I will try to do the best I can for yoa* 

With that the three men left and Btrongia V40 left 14 

the house. He started to ask me to come over with him and 

try to help him along as IMACsh) as I can and he would pay me for 

my way, coming over here. I told him, It/ will be over and do 

as much as I can but I haVe no juriediction there and you know 

that." He said, "I knov that but your inflaence might help 

along." 

I said, "Where did. the delegatea tell you to go Re said 

"They told me to go on the job oa2and street said. *I te/1 

you, "1 will be there between half past eight and nine._ Ile 

said, "No, come over there before eight otolock, will you?" 

said, "All right, but I got to call my office up first. 

About a quarter past seven I met Mr. StrOngin at the Sri 

Plaza and from there we took a 14th street car and transferredL 

at Eighth avenue to the and street job+ I waited there on 

the job until about a quarter past eight. I telephoned over to 

my office and I .told the secretary of my °Moe 

MR, MANCUSO: I object to any convereation he had 

over the telephone. 

Q Leave out the conversation over the telephone? A, 

waited there until about a quarter to nine and. 1 told, gr. 

Strongin I got to get an *lower from the office. 'iris* before 

I go anywhere. When I got an answer I was told to go over --



• MR. MANCUSO:.Neo o 

Honor. 

THE COURT: Oh, XwUl allow him to state it.. 

(4 Well, after that conversation what happened? A X told 

Mr. Strongin that we will go down to the office andeter I got . 

the telephone message we went down to the office. 

BY THE COURT; 

Q• You metStrongin in the morning you say? 4 Y 

Q what time was that? A About a, qgarter past seven. 

Q How long had. you known Stronint A The first time 

met him was about ten years ago on a pb he had at Graham 

avenue and Ten Eyck street. 

Q All right, what happened now, that morning A So we 

went to the offioebat 50th street and Third avenues We took 

an Eighth avenue oar and traneferrad at 59th street and walked 

on 59th street to Third avenue and down to 56th street and 

Third avenue, We went upstairs and waited fr the secre-

tary. He wasn't in. We waited until aboUt ten otolock„ when 

the aeoretaky came in. The seoretary says to Me oSarney, what 

are you doing over here?" I said "Thesemen asked me to come 

Over here to see they got a square deal." He said, "They are 

getting a square deal." He asked Mr. Strongi.n, he says, 

"Did you hire this man Cohen?" 

working .on the job there. 

BY THE COURT: , • 

what did the secretary say, yo A iI asked. 

A man by the name ot Cohen was 



;a 
•. 'Otto- gix if he .had. hired_ a .man Tiamect .00110110-: 

- .Q • Yes, go 'on?. A "Mr. • Cohen," be Said.,. ay* you paid.: 

him under the Tate of wages.* He said liras, $irs* he said, 

• "Mr. Cohen has been working for me, but. I have not paid him 

the rate of wages." This man Cohen was standing there an 

the secretary silted Cohen, he Says, "How muCh did you 'get 

paid.?" And he had an arrangement I think for three an 

quarter or three and a half -a deli,' don't know exactly, but 

the difference in wages /or the time he worked. for him was 'fif-

teen dollarg.„ and. the differenoe in wages with Mike Hantma 

the rate of wages he got was three and, a half. Strongin say 

"I got no money to pay for it," he says, X got a.oheck." 

made out two checks. Heacouldne t viirt:tet ana it was made out 

by 'somebody else there and-he paid off a fifteen dollar cheek 

• and a three dollar and, a half check and the. men wasmbrdered 

back to work. 

BY MR, CHOROSH: 

•Q That was on the morning of January 901  A Thai was  

that morning about twelve o'clock, Tueladv morning-4., 

• Q And that was the time *hen the strike was entirely aet-

tled? A • Settled. right. in the room. 

Q • By the paythent of those two checks? A 

the agreement. • 

• Q nett was said. then and, what was done? • A Nothing else,-

• HT THE COURT: 

Q. Well, how_ about t e do asm-oheoi? .1:40 

Ye, that was 



doWnstairs Mr. Strong u says to me, "Barney,.. X thank you for 

What you. have done for me," he Gaye. "Where Can we limit?" 

I said "You know X live OVOX in Brooklyn and, you. live over 

there too." *I tell you," he says, "you bang out in 

Schwartz's"— Schwartz's is a saloon where all the painters 

stay there in the evening and they come there mostly every 

night and sometimes some comes Sundays, eird• a, boss painter 

- needs any men he generally goes dawn there;. 

Q Never mind all that. 

BY MR. CHOROSE: 

Q But you made an appointment to meet in Schwartz' 

cafe? A Yes. 

Q Now, tell that happened here? a He says, "Barney, 

how much do I owe you?"- I says, "Whatever you want to give 

me." He says, "Rake out acheck for Ms, you know I can't 

write.", I said, "Certainly," I says, "him much will I make 

it out for:" He said, "How much do you want?" I said 

madhaas you want to give me, it is up tO YOu. it iø no 

money." He said, "I "will give you twenty five dollarepwill 

that .satisfy you, for the expense you had, and you can buy a 

nice wait of clothes." I said, "All right, that Satisfactqr 

to me." 

GI And you made out a check to his. ow order *at that time? 

A I asked him, "Who will I make it 0 to  He said,"Make 

it to my order and / will endorse it and you 042 oath lt right 

here."And it was cashed right 0Orew n Schwartz's Cafe.0 
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Q Where is that boated? A Variok corner of Humboldt 

street. - 

Q And. hat is where that olleok 

was cashed? A Yes. 

Q And to whom was tile money ven.? A What do you 

mean? 

arked People aExhibit 

mean the cash, when the check wrA3 oailied? 

given to me right over. tat° b04:* 

Q In Schwartes Gale? A 'Yes* 

Q Who pai4 for the round .of drinks? A I paid 

and he paict for another. 

Q And. you. paid .for it out of this 05? A,  

Q Now, that night before at your home on January 8, 

1917, did. you say anything to him about the P'ew York men 

ing business? A No, not a bit. 

Q Was there anything of that kind mentiOned? N 

Q Did you s anything .about 650 tO.him on that 

A I d.idn' t say a word. about any. 

Q Well, did you say anything at any time about 

ins paid to any other delegates? A No, sir. 

Q This „money or thi epit limo given you.On 'the 670111.4 

after the noon that the strike was all. settled/ A It was 

the evening of January 9th. 

The strike was settled t noono tha 

Now, when. your. term of otoe axpized. did. you con. 
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tract any ailment as a painter? A I have had, that :Or the, 

last couple of years. 

Q What is that slime t? A It B: 1ed poØ.Oning paralyr 

sie, 

Q And. when did you leave town? A July 9th, 

Q That is when your term of office or after your term • 

of office expired? A The term of office expired July 6th, 

Q Where did you ,go at that time? _ A To Mount Clemens, 

Mic igan. 

Q Were you taking the cure over theret it res. 

Q Had you evert )2.ea.r4 anything from Strongin with -respect 

to this matter from the time you got the $25 on January 9th, 

until you went to Michigan for that cure? 

haven't heard it until August am 

Q And W,b.at happened then? A I was in the bath tab gettft 

my cure when a police officer came in, He says, seYou_are under 

arreet.ft I asked him the reason., 00 he•pays he doesn't know - 

but the Chief of Police will tell me, 

BY THE COURT: 

Q Where wae this? A- In Michigan. 

THE COURT: What is the use ofrigoing 

BY MR. CHOROSH,) 

Q Well, then, you came back to New YOrk? 

brought back. 

Q Now, did you at 

District AttOrney and give a stateaenii of all these.:aots? 

requeSli so to the office o 



WAry 

A Yes, sir, 
• 

Q Did you do that voluntarily? A Voluntarily, 

Q Well, that is all. 

•CROSS-riAMINATION BY MR. MANCUSO: 

Q Now, you said that you knew that Stro in had an 

agreement with thermion? A Yes, .sir. 

Q And that the reason there was a strike there was be-
or that 

cau.se he job was pulled off because he was not paying the reg-

ular rate of wages? A That's what they told me, 

Q Well, did. you know that? A No, sir, how could. I 

know that? I wasnot in New York. 

Q And did you say to Lipman, *Well, I know you, have an 

agreement with the Brotherhood," I mean to Strongin? A 'hen 

beasked me, be says, "Barney, don't you Imo, X got an agree-

Q Now, he told, you that the reason there was a Stzike 

or the job was pulled off was because he didn't pay the 2' 

lar rate of wages?" A According to what"Hentman told: me in 

-my house. 

Do you remember making this, or was this question put 

to you by  Mr. Rorke on the 17th of OctOh4er, wilten you and your 

attorney were there: 'IQ And. was .it a general strike  that - 

was called, or local -‘. did somebody • A jutitt on tat 4ob• w. 

Do y az remember that question and answer? A Well • the only 

strike was on that 4ob. 

.Do you re uberma1flg that answerto bat question 



put to yotl by Mr. Ratrke: "Q And was it a general strike that 

was called or local,- (lid somebody A !lust on that j b " 

Did you make that answer? A As well as I know of yes.. 

Q Rcl And why was it called? A Because the claim was 

that he had not lived, up to an agreement made between the em-

oloYes. A claim was made on behalf of the Newrork Oouncii 

that Mr. Strongin did. not have an agreement which wag Xeciaired 

under the rules of -the Union before he oduld go ahead with tb. 

work." Did. you make that answer? A I made that answer 

yes sir. 

Q Now, you say the reason there was a Strike Or the 

was pulled off was"Beca,use of the fact that he was not paying 

them regular wages?" A Well during the' discussion 

Q Well, is that what you said now? A Well' 

It far as .I could understand:, yes. 

Q Thy didntt you say that at that time? ..-A• I. did tell 

him that. That there was two checks being paid .9ver tpgoben 

and. Heitman. 

"Q An agreement with whoM? A With the Brotherhood, of 

Painters." Did you make that answer? A Yes, District Coup", 

cil.B9. 

The claim was that he had no agreement With th 

referring to the Brotherhood. of Painters- IA As be should 

have had." Dia you make that. answer? A No, aiz *I told. 

him he had an agreement. 
• 

Q Did you take that answer? how caul 
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that? 

BY THE COURT: 

Q Well, do you remember making that answer 

Q If you do not remember, say oito." and. if you do. s 

"Yes." 

73,  

MR. CHOROSH: 1,. do not know Wha 

ing from. 

MR MAN SO:. age 8 i am reading from now. 

BY M, M1kVOU60: 

You have known Sgigin for Some time. have 

have knon him for ten years, going 04 eleven years. 

And on the night of January eth you say that severa 

man oae up there with Strongtn? A Three men. 

And they all wanted. to talk at one  time and you said, 

"Listen, I ran only hear one .at a time?" A res. 

Q When you said that, whom dtd you 14 first. the Itle4 

or Stroagin? A Mr. Strongin. 

sid.e. 

Q And ere the men outeide of the room 

Q All in one room,? A 4I1 in one room. the kitchen. 

Didn't you tell us on your direct lautt yOU- spoke to the 

men, and. that a man first told you. that Hantman. told. you that 

be was not receiving regularwages, that he hsd received thir-

teen dollars? A F0urteen do as  

Q Fourteon dollars for tare* delmand. 0,116-at, 

that's what h* 'told ms. 
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Q And. after speaking with the men you. spoke with Strongin? 

A Strongin told, me first off about the agreemen 

Q 'What Salary were you receiving from the local? A 

Q And. that salary was to pay you for the disbursement aid. 

traveling from one job to another? A Yes, sir* in the dis-

trict I belanged, to• 

ta And coveiing your expenses azd images? A ea, Sir, 

'rou knew that you, were net entitled to any money from 

employe* or employers., didn't you? A 'ór what? 

For any services that you renaered either 

or settling a strike? A Well; in my 4iatriot, 0 

would not take a oent off anybody, 

Q But you would .take it =Wade Of Brooklyn 

man promised me I would. take it. 

Q So that he made a promise to you. 'of the money befor4, 

left your house that night? A Before be left my house. _ 

Q So that something was said about money on that liOnda 

night? A You never heard me say anything else, 

• Q Well, you didn't say so on your direct 

MA. CHOROSH: I ask that the District Attorney re-

mark be stricken out. 

THE COURT: Strike it out. 

(4, Did. you say so when your lawyer asked. you whether you 

had spoken to Strongin about money on gonday night? A I told. 
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Q Tell us what was said on Monday night about money? 

A He promised me he would give me -a nice present or going 

New York and helping him out. 

Q Did he tell you what the prettent would be A No, sir. 

64 Did. you know what it Was, Whether it  was to be in mon 

ey or what? A No, he didn't say anything about It Until • 

Tuesday night. 

Q And after he told you he would make a nice present to 

you., then you wont out Of your jirisdietion, and. came over to 

Now York?. A I asked p.ermission first tO come over here, 0 
Q You knew you had no jurisdiction, in New York? • A Th 

certainly. 

• Q Then in what way would - you.help Strongin/ A I M 

see if everything is correct, just like a lawyers 

in what way, influence with other delegates? 

A No, sir, just act just like a lawyer. 

Q Well, tell us what you did for lam when you game to 

New York? A When the New Yorkers asked him to remove th 

Brooklyn men and I refused to do so, I 'Old them plainly 

they took off Brooklyn men that I would stop New Toll: men over 

in Brooklyn, 

Q You said you would call a strike and. yOu would. pull 

the men off the job at Strongin" s? A No six, hovr could. 

• Q Now, let's see: You went Over, to New York to the 

counoil with Stronsin? A Y04. 

Q And the men? A No,, not e wen. 



"ell. who was there? Rant's= and Cohen were there? 

A No, there was nobody there. 

Sand street. 

None of the men were the 

Q. Yee? A No, sir. 

Q. 

T:hom 'People volmeon the job at 

a all? A At the council? 

On that Tuesday morning? A No, sir. 

Rappaport was snot there? Ar-No. 

When you went to :the •council 'waren' t you told tha 

difference between Strongin and Itantman and Cohen, had. been set—

tledit. that Stronsin was direoted to.pay to Cohen and 

00 to Hantman? A I was :Iiot told noth1ng o #311 

were auot having a discussion over it. 

A Well, did it need your hell) 44 the New York Council 

order to deCide this matter of the difference 141 the mo4eY? 

A No, not the difference in money. 

Q /hen, what services did you. render for this person 

and what did you do for Strongin? A I helped him along,. 

Q In what way? Helped him to ride ger074 Queens o New 

York? A Well he claimed he wanted BroOtlyn men on the job, 

and if I go over and help him along I could keep the Brooklyn 

men on the job and I went over to do it. 

Q. Well, be is a Brooklyn man? A Mr. Strongin? 

Q Yes? A Yea, he is. 

Q V Hasn't he a right to employ Brooklyn 

AV When they work on agreement yea. 

Q And. have not the Brooklyn contre.otorti t to em 



ploy under agrees:tent with the Union. me 

Brooklyn *job? A So we can. 

from Nfflr York .on a 

Q Have not the BroOklyn:contractor$ under an agreement 

with the Local the right to employ workmenfrom New York 

county? A I can't understand that. 

Q Have Brooklyn contractors the right *en they have an 

agreement with the Local, the District Council, to. emPlo-

painters from New York County in Brooklyn? A They have. 
(./ 

CI Yes. There is nothin Ulikleuta about *that 

reason why 

Q. Xe there anything unusual about 

Yee. • 

Well, if an employer hae•A cot wit 

? A At 

can do it?_ A At. times* I said, yes, 

•Q And did not Stro:agitt have an agreement with the Union 

that he could employ men from Brooklyn on this Newt York job? 

A Not when he has got — 

Q Did he have an agreement with the 'Union that he could 

employ men from Brooklyn on the Nw York job, yes or no? 

THE COM: Well, let him answer& 

A As I told your he has the right to 

wants. 

MR. MANCUSO: I move to 

onsive. 

THE COURT: The rnottgn 

Q Did Strongip, hay-
U. 

\,( 

hoover he 



IncR COURT: Wan, that au wow covers it. 

9 

tad a 

right to hire any one be wants ,1 That includes Brooklyn 

men. 

MR. MANCUSO: I want to know 6 

had an agreement, 

THr -COURT: He said, he had a right to hire an  one 
be wanted. Now, that is a broad anewer# 

men, buttgalitOrnia men, 

Q. So tbat bow wasyaar help needed in the matter? You. 

say that Strongin 0011-24 keep his Brooklyn men there? A Th 

reason why,they were caught paying unilsr the wages. 

-Q 

not only Brooklyn 

Because he was paying themunder the wages? A 

Was Cohen aliliooklyn man? A No sir. 

Was Hantman a Brooklyn man? A Yes.:r 

And he paid him the money? A Re adapt, he paid, hi 

$14 for three days, as „far•as can member 

• Q Well, that was all settled before yaa 

Union? A" It was not settled untkl I got there, 

Q Well, you knew he was ordered to pay that mOnoY? A No. 

Q He paid it in your presence? A Yes, in my presence. 

Then you went there to help the nen and not Otrongin? 

A And Stroniñ at the came time. 

cl 'You were interested in the wo 

tractors? A Certainly, 

.You were interested as a delegate to *ee that the men 

paid their Union wageS len t that right? A Yes. 
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So that when you went there ;you were interesteci ,see 

that Iiantman and, CI lien got their regultar Union wage* fr011 

SU in? A They did get it. 

Q And, that was done -through your efforts? A Certain' 

Q So that you helped the laborers and, not.' trongin 

that right? A X hOlpeci them both; 

Q You helped, them both, in what way? 

Brooklyn men on the gob. 

Q Wells didn't he have ea agreement 1 Ic0013 :Wiese 

Eizvoklyn men there? A- No, the is a law in our Brotherhoods 

iZ you will allow se to wit:plains your "Renor.„ if a.bosi has been 

found breaking his agreements that the 4uriediotion that he 

comae under has the right-tto do iidiatever they pl,ease with hi 

Q When you went into. the Lcreft4:, tb seoretarY•asked you,. 

'Thy did you .00me here?" Is that r it Yea. 

Q, You said, "X oame hare t* see that these men get a 

square deal” A Yes, that  the boss and the men get the aqui", 

deal. 

Q And didn't thóaeoretary of the looal 

they are getting  a square deal we don't need. y 

he didn't say that. 

Q Re didn t say anything about square deal? A No. 

Q Didutt you say that on your direct examination, when 

your lanyer asked you that? 

remember, that at all. 

Q. Do you remember you. ssi 

Not that •X know of.. I can't 

b re to see these melli 



get a aqua dealV.- And you said that the secretary answered, 

"Yes, thøy are getting a square deal?' A No, I didn't say 

that, 

Q Do you. know that the rule' of your 'Union were that 704 

could not receive any presents or gifts from the employers or 

from. contractors? A There nO elch law, 

Q Do you: me. , #tell me that the XY2ie.i0:4 permitted .that? 

A There was never any-ocoasiot for. it ever to come up that I 

know of. 

Q This was the t time tha the Vnion found out about 

A The Union. has not found ut about anything of the kind,, 

Q Well, do you think that by accepting favors or gifts 

or presents from envloyers that you .0ould be square and fair 

the men that work -Under those oontractotel •A Illy certainly, 

• (4 That you could be just as square.? A Thy, of course, 

(t, There were no other oirvices that you rendered for him?. 

A That's all, and when we left 

By THE COURT: 

Q, 'Oh, yes or noswere there40 .h .r ervioes? 

. BY MB, MANCUSO: 

Q After you left the District Board., the 

to ork? A As far as I know, yes, 

Q• Now, you know Silver and Shultz, 4o -

I don't know, Schultz I do know. 

Silver unlesi I saw him here On00 

Q well, did you see him at. the o 
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Q Dia. you•know tha 

BY` THE bOURT: 

Q Well did. you go 31.ett the job? A Yes, I went that. 

Morning on the job. 

Q Before you. went to thelocal? A Yes, sir, before 

.went to the oouncil; 

Well, did you see Silver or Schultz on ihe job? 

A No, sir. 

You did, not go baok to the job after you left the coundl? 

A No, sir 

Where did you go A Went t sight to.tBrooklyn. 

Q Well, didn't you so and. have a Oink in the 56th stree 

saloon? A I went to 56th street and, Third avenue with 

hunch •of men from the councj.l, 

Q.But• not with Stronsin? No , 

BY MR„ TLANCTISO: 

Did you say anything to Btronsin about saving frf;:tm 

further trouble that he woald have on the job? A Why, no sir. 

You,. never mentioned Of *ord. about that? A I haven's 

spoken to him all afternoon until I saw him that night. 

Q Woll, that night did you tell him ,"Well, I will see 

t you don't get in any further trouble With -the New York' 

aoiegates?" A No, sir 

Q Do you know that t job was Weed. aonketime after 

a.ry 9th A Not as n.ow, booau00 th4re in. 

York, 



You did not hear anything from Strongin'or Schultz? 

A r heard. it in ,the couticil on February 13th I think, 

14th. 

Q Was that all youbeard.? A In oouncil 9X .heard it« 

Ct You heard nothing else about Silver,. did -you'? - A IT 

.New ALI you see Strongin Bometime in February', 

the council. 

Q In the counoil or at your home? A No, in the council. 

'What was he there fort A ap come up there tO Oom 

plain. 

Against whom? A Against the New York District Council« 

Q For what? A That they pulled his men of  again. 

Q Did you say anything to him then about not saying at.. 

word about this check? A Nothing at all. 

Q Never mentioned it to him? A No, $ r. 

Q When you went over to this saloon or cafe* you re-

ceived this check from Stronsin? A I didn't know what I was 

going to get. 

Q You didn't know you were going tO 

t I was going to get until I got t 

Did. you make out this oheck? A 

Q You wrote out the words, Jan 9, gi 
• 

twenty- Vire dollars," and the figures $25#I d then he 

.sicned t? A Yes then he signei it and e endorsedA 

t 

Q And. you knew es you state the night beore that you If OS 

roc *iv* some present tor this: 'work? A Ve 
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•Q When you got through that morning did you say anything 

to Strongin after you left theommoil rooms What about the 

present?" A Not a bit. Ile says he will meet me that Ai 

Q Did. he Say anything  about it? A Ilejaid "BarneY• 

you done ms a great favor, I thank you for it* Re. Sark, -

"Where can I* meet you?" Re says "Where do you hang out?" 

said,  "In Schwartz's, I generally go in in the eitenings., 

He said, "I will meet youithere." That's all.' That was on 

the street, that was all the conversation, 

Q Nothing wata.said at that time by him or by you as to 

a present or pay for your work? A No, he told me he If. oula 

see me at night time* 

(I

 

When he 'saw you at night what did he say or do? A E 

thanked me for what I had. done. Be said, "What do you, want?". 

I said, "It's up to you, it is not my money, you can givem 

whatever you please." 

-Q Well, the first words were said by him and h said, 

"How much _do You want?" A No, no, after. we had:1.44.a cony** 

sation.about things that were going on. 

Q Well the fist thing said about. money was by 

said, "How much do you want?" A Yee. 

Q So that you knew before that that you were going to 

get some money? A Yes. 

• Q When did you know you were 

•A Atnight time. 

Q Didn't you 

0 get some zolley 

minute ago that at night time you 
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said. nothing about money or about. presents? ,Now, whigh is 

A I answered that before. 

Q I asked. you before was anything said on Monday night 

about money and you said. "Nos." that he was, going to give you 

a present? A. Monday night, no. That was Tuesday night. I 

told, you before on Monday night he promised. to' give me somethirg 

but he never mentioned any amount of money. 

Q We3.1,_ on Monday night did he speak about money,did 

he state then he was going to give you money? A That he 

would. give me a nice present. 

Q So that on Taeldtty night he was theifirSt one to speak 

and, he said, °flow m.ch do you want?" A yes,after we talked 

about different matters. 

Q And you said., "Whatever you ant to 

ever he wants to 'give me, yes. 

$o that.‘you knew you were are to get money? 

he told me, yes. 

Q Well, he didn't say anything to :abOwt 

A Well, what does that mean? 

Q Were you surprised when, he said., How 

A Yee I didn't know what it was going to be. 

Q And you said to him "Make it as muohl ae you can 

A No, I said, nt is up to you, it is your money, .40 Whatever 

You please, give me as much as you ,waht.II 

Q Well, did you :think .at that time when you •revolved 

om that You Were ing justice ,as a delegate to 



our Union.? A I idn' t think was anything wrong. 

Q You didn't think it wae anything Wrong to ace apt mon 

ey from a contractor who had. members a your Local working 

unde him/ A Why, certainly. 

Q Do you think it would. be just as air to your 

those oircumStances? A WhY.. gertainlY• 

Q, You said you were sick at that time and. war 

feeling well? I was• not feeling well. no. 

Q Isn't it a fact that you asked him fox money becanse 

you eXpeoted. to go away land. you were trying to get all the 

money you could? - A Why, no, at r. 

Q Were you discharged from the Union or did. your term.ex-

pire? ' A My term expired July eth. 

Q And you were not re.elected? A X didn't run for 

the officee I wasnot able to do it didn t take.a nomina. 

non. 

Q Now, I will ask you again did you know why the etrike 

Or trouble was had. at the job? A Not until X gotinere when 

the men come on tb job and to my house, Imknew it then. 

Q Did you know the uiht that Stro in 0408 over with 

those men? A After they told me what It ve.04 yes. 

Was what? A Strongin told. me they said he -had no 

agreement, and Mike Hantmobn told. me he worked. und 

BY THE COURT:' 

Q For less than Tinton wage , you 

Q They were workitg under wages? ,.A Yes sir, 
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BY" MR. MAilatISO: • 

Q At the time these wages were paid, .you saw the checks 

made out by Strongin in the council?) A Not by Strongin• 

Strongin cannot write. 

Well, he eigned thew they were out by the sore 

and be signed them? A Yes. 

And these checks were tuamod over o go en and. Rantoul? 

A Yes. 

Q

 

Now, you undo stand clearly now*.4hat On 'the night ioN 

fore he said he made a irromise to you to give you a. Present? 

A Yea. 

Q And. on l'aeaclay night in the saloon said., onow 

do you want r' A Yes after the conversation. we had. 

Q And that was what ,actuaIly occurred. there 14 no misttake 

about that? A There is no mistake about it. 

Q Do you remember making this answer to Mr. Rorke* 

page 10:s "Q How fkout the $25 proposition that they charged; 

you with getting? A StroOgin told me that be would meet i 

Brooklyn right after the settlement of the strike. Re met me 

in Brooklyn and. he says to me, 1413.1 you make out a check for 

met" Did you say that to Mr. Rorke? A Notl said One 'thing 

there. 

Q Did you say that, yes or no 

make out the check, 

Q Did. you say that* yes or no? 

THE COURT.: Well, read to hi* 



'BY SSE *COURT:, 

4 The qaestion is, do you remember making this stats2614: 

By.R. MANCUSO: 

"BY MR. RORKE: q How about the twenty-five dollar 

proposition that they charge YOu with getting? 

told me that he would meet in Brooklyn right af 

ment of the strike." A No, gaTio 

Q, (Continuing) "Re met me in Brooklyn and be  says to 

me, 'Will you make out a. check or me? Did you make that 

er: the settle-

answer?, A No, sir. There 'are' things. ,ovitted - there. 

BY VIE COURT: 

Q Did you make thatanswer? A No, sir 

true and, some is not. 

Q Which part is true? A The arthat.betQ4fle 

meet him in Schwartz!. 

By MR, MANCUSO: 

CI About What you said to Mr. Rorke th0 is said 

you make out a check?" A . No, after he made the proposition 

what he would give me. 

Q And further: (Reading) says, tor who? He said, 

• 'For you.'" -Did you say that to Mr. Rorke? ,Jk No., no.,or 

Mr. Strongins 

Q I will read the question and answer Ana*" Will You 

please pay attention to the qaestion and don't get excited? 

Q How about the twelityl- ive dollar proposition that they• 

CharEol you with gettin kbro in told me that he would 
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meet in Brooklyn right after the settlement of ..the  Strike. 

Did you say that to Mr. Rorke? A No, sir, I told. Um the 

evening .—

Q (Continuing) *He met MO in Brooklyn and he says to m 

tWill you make out a check for me?” :Did you say that? A 

told him .after the7proposition .., there in something omitted. 

there. 

Q About the settlement or what? vAi• No, theta is s-016 --

thing omitted there. He hasn't put it in there.. 

Q *1 says, "For .who?'- He  said, 'For you."- Did 

say that to Mr.. Rorke? A No, for Mr. StrongiA1 1. *old, hi 

"This was over in Varlok street cornet 0 Humboldt. 

In Oohwarte a saloon,- .1 said, 'Yes.  Be saLd, 'W3.11 you-
• 

make it out for me, I can't write?' I made it out for hi 

Did you say that to Mr. Rorke? A Yes, 

Q *It was for twenty—five dollars, OA after he got 

through he said., 'Here is a little present for yourself. Buy 

whatever you like for it.'" Did. you say that to Mr. Rorke? 

A He said it after he gave it to me. 

Q ',tort is for the trouble you had.* X made oult the check. 

'rhie was in the saloon. That was hours after the strike was 

settled. I didn't ask for that money. That *as the. end. Did. 

You say that?. A I said. that, yes. 

Q, Well, why didn't you tell us .before that when he gave 

you the check he said, *Here is your presseat, A I 4id say 

00. 
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Q 0 thilkt Monday night wasnot the only night.that you •spdte 

&mit presents or that he spoke about presents? A No, after, 

he 'gave Me the money. 

q Did

 

you ask him to rnaxe it out .for fif y dolla;s? 

A • ITO) sir. 

Q Who cashed the check/ A. think, it was Ur,. 

Q Mx Schwartz? A I think so, 

Did you give the check to Ur. Solioar 

dheok back to Mr. StrOmgi/I. 

Q And. Stronsin gave it to Schwartz? 

because I didn't give it to Schwartz: 

q Well didn't you see him give ft to bi 

pat the °beck on the bar there, 

-Q And who received- the money' from Schwartz? 

-Schwartz, he did., a, he turned it over to me, 

Q You didn't t say anything to  Mr. Rorke, about the 

Monday night, about a present being offered to you? A 

tainly did tell him that. 

Q You are sure abaut that? A I' Om 

are many things there omitted. 

Q Wells. "BY MR. RORKE: Q ,were there oly witnesses Pres-

ent when Strength told. you, II want to giv'e you a. present for 

yourself?' A There might have been but it was so long .ag. 

that I 4on1 t remember, A I told 

names because. there was •or people the bar there. — 

SO thkt $n the bar wai the only place that Strorigin 



• epOke about a present?• A Yea, right, in front of the bartends4• 

'.and everybody. 

,t1 imean at the bar was the only time. A No, that. Was 

the seoond time, One time-tn my own houses,. the night before.-

Q Nowsyou don't know of any • reason why question Vrithr.! 

:drawn: 

You were friendly. with Strongin up toithe time that .y.g*. 

worked as a delegates were you not? A I wall alwaye 'friendl 

to him, as far as I know of. 

Q You don't know any reason why Strongin should come to 

court and testify—and swear that you asked. him for *Is moneys 

in order that you would save him trouble Ql% the nob? A- Theis 

was trouble in New York ,ao far as I can understand. / was teld 

that afters that there was trouble Reiv-Terk 'between the del 

agates, and he is suing the organization for damages. And. 

that would. help him along if he makes up an 'affidavit that will 

help him along in his trial. 

Q Was that the reason? A That is the ra8on as far as  

I can find out. 

Q That is the only reason as far as you know? 

as I know.' I never done the man any harm and never 

thing. 

Q Do you remember this question being put 1`,ao you by Mr. 

Rorke and you making this answer:, '"4 DO Yon know anybody 

that has forced Strongin to obarge you, with extortions. .3r 

hisfriend.? Do you know anybody in the City of New York 



, 

that has forcsd. Strongin to come out and. say that you extorted, 

this twenty.ifive dollars from him? A E couldn't say that* 

Hyman Morowitz told Me here about three or four weeks ago 

that if he knew it was this way he wouId'ilot have done wh 

.A That is what he. did. 

Q Still you now say that the reason Why these charges 

were brought against you by StrOngin was because of the trouble 

he had with the Won? -A 11411 that ta what I t0Id. here -

Q. How long ago? A k coup e 

this here court room. 

RE DIRECT EXAMINATION BY MR. CHOROSTI:. 

- Q.. Mr. Lipman, the District Attorney asked, 5,011..0-bout this 

rzlestion at page 2: "Q Why was it 084 Became the 

c.laim was that he had not lived up to am agreement made be-

tween the employes." 

A Yee. 

Q You don' t know, aa a matter 

or not? A No, sir. 

Q That is just the claim that was made? at what 

he told me. 

Q, But clicl.n,t he also specifically 

That is as much ae you knew about it?. 

whether he had 

thie question to 

you and, didn't you give this the bottom Of page. 3: 

"Q Dict Strongin have or did n 

your anew 

as to whet 

have an. agreement?" .And 

as: "He did but in the course ct the *investigation 

or not he had an agreement the office of the • 



New. York Council, it apPeare4. that another situation arose, 

namely, that Borne of the men who were working on the 'job had; 

been underpaid." Now, that is what you told  Mr. Rorke? A, Yes. 

Q *That delreloPed, burthe Strike was called. primarily 

because he did not have an agreement, it was alleged. Mr. - 

Schultz may have been misinfOrzted.* Now, that was ctrrect? 

A That was correct. 

in other words, the claim was first made to you,. r 

Mr. Stronsin came to you  ani told. you that the strike was 

called because a claim was made that he had no agreement 

with the laborers? A That to what he explained to me, 

Q And 8 ongth told you he. did have an agreement with - 

the laborers? A  

Q And. he wanted you to go over to the Union and, .explain 

that? A Yes. 

Q And. you 'sent to the Union and. explained that the fol.-, 

lowing morning? A Yes. 

C4 And. it was at the office of the UniOn that it develOped 

that the real cause for the trouble was that haL-had. not paid 

the employes Union wages, and. at tbe time he made good. by his. 

checks aggregating eighteen dollars?' A Yes but liantman. 

told me. the night before, that Monday night, :that hie got four-

teen dollars for three days and. a' half, and. over there it de-

ve,loped on cross-examination of Cohen .and liantmian inheadqUart 

era, it came out theft they Ware paid'Undox the rate of Wages. 

Q And that matter was adjuste-.1. rwards? A Yes they 



were paid the fifteen dolla 

that. is all. 

JACOB C. SCHULT Z* called and duly sworn as a 

witness Q11 behalf of the defense, testified as follows: 

and. the three dollars and a half* 

(Residence: 409 East 86th street). 

DIRECT EXAMIRATION BY .MR.-0110R0SH: 

Q What is yaat 0001444ticit# .ilto_SchttlAz4 

-trade.. 

.Are you a delegate of any LOor D4)4011T ..4 

Q • Which A 'The. Brotherhood Of • Painters Decor.: 

at ors A Pai q*44sers District. No. 9.-

Q• Are you a- delegate at. •preo..001 Were y0a: 

in January, 1917? A• Yes. 

Of the•Same Union? A Yes.. 

.4; And. as such .delegate 41a. you, have 04ge. aita.010:oharge 

of calling strikes or returning men to  work-in the Bovsevot 

Manhattansin January, 1911? A. Yew- -Sir.. 

'Q Under the rules of your Union, did a, delel;ate frOm 

Brooklyn have any; such jurisdiction in the Borough of manh 

tan? 

sir. 

A'No sir, absolutely not. 

Q Do you know Mr. Lipman 4he defendanthere? 

Q, And you know that he was a delegatefrom the Borough 

of Brooklyn o.t that time? 

THE COURT: Well that is not dig uted• 

Q- Very well, w, you knew i1. Strongin di t you? 



I knew him, meeting him on that bu.ildin 

BY THE COURT: 

q Well, you knew ,74im on the ath or iith,c) January? A Yee• 

CHOROSH: 

AT4 you knew the .61) he Was on here on 22nd stree 

the  Borou,gh of Manhattan? A Yes, sir. 

Was there any trouble there in connection with his 

employee, as far as you oan, reMembert A Yee', 

• (Z What was that? 

THE COURT: Well, t. i cOnceded that there Was 

trouble,. 

Q Well, you, were the man who called the strike? A Yes. 

Q On that da did gr. Lipma4 say anything. to you, Omit 

that strike? A No, sir. 

As f r as you know, did. he know anything about it? 

A No, sir. 

Q When for theffirst time did you meet Lipman in, oonneor 

thou with that strike? 

BY THE COURT: 

Q Well, did you ever meet 'him in ooneoio 

strike? A Not in connection with the trikew 

HY MR. CHOROSH: 

Q Was there anything said between you ax 

that strike? A No, sir. 

Q That is al,. Mr. Sohul 



OROSS FIXAMINATION BY MR. MANCUSO: 

You are a delegate of the a= 

.fendant? .4. Yee. • 

Obayloi.are in New -York Ana: be J4 •ikBrookIyn, 

this Job of Strongin came within your tnriSdiotion., youllad 

control *4 it? A Yew, Sir. 

And in disputes between employe and  .employer, they -1,4 

to be, settled by you were the delegate to look after be 

rights of workmen? A No, 

the Dia trio t CoUnc 

cl so that ,you remember the 8th day Of January 

being called, off, is that right? A I dont t exaotlY MilerscoOt.. 

the :date., 

BY tit COURT: 

Q Well, you called it off urse. 

on' t remember the exact date. 

Q The term you Use is ._"pUlled". is tho 

Q You "pulled" the jab? A Y000 Str4 

Q That is the expression you use? 

BY MR. MANCUSO: 

Q. You and Silver pulled that 4ob. ita that 

tei were to -be settled by 

you. alone? A I pulled that 4ob mYikelf• 

Q Was Silver there? A No .air 1 don' 

there then. 

Well why did you pm4.1 

thin 

at ob.? A 



Br TETE,COURT: 

Q Well give your reasons, You are asked for them? A W. 

bad complaint in the office. that the men on. that 4 oil. . did. not 

get the prevailing scale of wages. The secretary, who is in 

power in the district* ordered me to investigate that COmplaint. 

I proceeded, to the JO- in S2nd street 'between Seventh and 

Eighth avenues and seen Mr, Strongin. At first I asked him 

whether be had an. agreement signed. with the Brotherhood Of 

Painters as it is the rale-sof our organization that none of 

our members are allowed to work for anybody except thy have 

an agreement Signed With the Brotherhood or tey 'are members of 

the building trades of the City of New York with which we are 

affiliated.. 
told 

Mr. Strongin at that time, that at that time he did, and 

in that agreement he agreed. to the prevailing scale of wages. 

At that time he told me that I notified our secretary that the 

boss, Strongin, bad an agreement signed. with Brooklyn 

secretary telephoned to Brooklyn to the District Counoili to 

find out whether this firm has an agreement signed.. 

McCall, the Secretary there, informed us back that he has not. 

I notified the secretary and the secretary then in turn notified 

me that Mr. McCall said there was no agreement ained. 14% Brook-

lyn, .Next day I went to the izsame job again and aakedr 

Strongin whether be had that agreement with them. Again he 

told me, in an offhand. way, be had. an agreement sgue4 and, h 

didn't care to give me any definite answer, 



MR. MANcUSO: I move to strike it  

BY MR. MANCUSO: 

Q Just tell us what he said? 

THE COU-RT: You asked him for his reseone, • 

By 

MR. MANCUSO: But he is giving his opinion as- to 

why Strongin did, not want to answer. 

THE COURT; 

Q Go on finish your answer. A I then went back *V) 

the job again and the second time our secretary* called up the 

Brooklyn District Councils and Mr. McCall said he had no agree-

ment signed. I then notified Mr. Strongts that if be had an 

agreemigned to bring that agreement down to show to the 

Secretary, and the secretary .inetructed me to bring the man 

and the boss to the office of the District •COuntilp on the 

ground  that he is not paying the prevailing scale of wagee, 

We did that night. That n4gtht I notified, these men to 

pear at our office, and. the case might be_ settled ther 

Mr. Strongin and. the men employed by him appeared, at our. sew-

retaryt s office they admitted that they were ot.etting.the 

scale of wages. Mr. Strongin then in turn* it was agreed, that 

he would pay those men baok wages. what 'was ooming to th 

the difference between five dollars a day and the scale 

wages which they got. I am not positive about the amount, 

but there was two men involved, one got fifteens I believe* 

aila, one got four dollars. and some °exits back ',rases* 

BY MR. MANCUSO: 
Q Now, when wa tb Job pune .7 -A I cOuldnit 



say ivaitively what day 'of the week ftwaso 

Q Well, the first time you went there on. Monday you said. 

youasked, him for the contract and he told you he had. it, 

and. you inquired through your council and found out he didn' 

have any in Brooklyn did you Pull the job off then when you 

found out he didn't have the contract? A No, sir. 

Q You did not? A Novstr„ 

Q So that Monday they worked all da A X believe they 

--did. I am not positives It is so long ago that I don't know, 

wouldn't say. positively. 

Q, Well, when did Slmongin with hie men go to the Dia-

triot Counctla on Monday or Tuesday, the first time :you went 

or -the second day? A I believe on the 01500hd day.. 

And were they there in the  morning? A TO100 

Q Were you there? .A Yee. 

Q And waa Strongtn there? A 1 believe: 

was there. 

• Q And the question -then camel* 40 to the regu 

of wages, whether or not he had patd that to his men? 

Q And it was settled that axis man, CChem:,i bel.teve1 there 

was due him $13.75,and Hantman, four dollars?* A I am not PO 

ttive-about that. 

Q_Well, there w e two men involvedl A. Yes* 

• Q That was all settled there? A Yes, 

- Q. And $tro n paid the money?' A'  
BY THE COURT: 

Q Were you re whsn be paid. the money? A 



1 

the office. 

Yoll saw him sign two checks and pay these, den for the 

alleged difference? A No, that was in the office but I - 

seen that there was checks to be signed /or back wages, but 

I d.idn't see how much the amount was or anything else. 

By MR. MANCUSO: 

Q Now, on Monday waS anything Mild. Omit' these men not 

receiving the regular scale of wages: at the. Local Coundii? 

A What do yell, mem? 

.On Monday, the first day you went there, was the mat-

ter brought up before the Local Council about three or four-1 

o'clock in the afternoon? A With the seOrsiarY» 

Q And was anything said then about Wages 'due' to these tw 

men who had been 'unpaid? A 'ftiat was the Complaint to the 

sec rotary. 

Q And that was on Monday in the afternoon, was it? A I 

am not posktive whether it was on Monday or 'Nesday.. I do 

remember the day of the meek. 

BY THE COURT: 

Q It was the clay before these checks wee made out? 

A The complaint went into the secretary be/ore the men was 

ever brought to the District:Ocuncil; 
• 

Q Yes, and they were brought there next dayt A Y 

and on that ooMplaint these men were brought -there.• 

Q The next day? A I believe it was next day, you 

itOrtOr • 



BY UR. MANCUSO: 

Now, on the first day When complaint was mad to the, 

secretary was anything said then to oroe or direct Strongin 

to pal' the difference in wages to these men? A That was 
0 said in the office. 

Q It was said in the office?, A Yes. 

Q It was agreed upon on Monday, the first day, that 

Strongin would have to pay thee* two men the difference in 

wages? A Yes, sir. 

Q Now, so that when the men came there On Tuesday mozn 

ing the matter was already settled, as far as the Distriot 

Council was conoerned, that Strongin would have to Pay these 

men the difference, is that right? A As far as the secre-

tary wasuconcerned, to send them back to work pending th 

council's meeting. 

Q And on Tuesday morning when the men came there with 

Strongin„ you say you were in the office? A Yes, 

Q Was Lipman, the defendant there? A I am not sure 

whether he was there or not. 

Q Well, he said be was there? 

THE COURT: Well strike that out. 

BY THE COURT: 

Q Did you see him there? A I can' 

I saw him there or not, 

By ma. MANCUSO: 

Q Did Lipman have anything to do with the District 

,A31.4 

remember wheth 



Oóunoil,. or with ,the sear 

afternoon, or on Monday aft 

payment of the difference in 

I don' t know. 

Q You' don't know any bing 

BY riE COUPT: 

QIWll, do you know whether he 

etary on  that morning, 

ernoon-, with reference to the 

wages to tb.ese two men? A That 

about that? A NO jp r* 

bad any official relation 

with  the matter or not? A' He had no 

And whether he used. his goOd of 

offioial relation. 

ices or not you don't 

know? A No, sir, I don't, but he, had no 

there. 

Q He had no jurisdiation? .A He had a 

He had no right to come to New York as official 

is not recognized in New York. 

icia2 juriedio tion 

uriediotion. 

delegate. He 

Q But whether be was there to intercede for these men 

or not you do not know? A That I don't know. 

Q Well, would that be oonsigstent With his dixtieS-

delegate of Brooklyn? A Well,. if he, wants.' to 

Q Did you ever go to Brooklyn to interoede 411. a Broo 

job? A NO, sir,—never had occasion to dolt. 

Q Well, would. it be considered, good form to. .do that? 

as a 

A Well, I Nrould not be recognized in Brooklyn as a delegate 

or as an official any .more than he would be hove in the. Bor.-

0u0i of Manhattan. He does,not 'belong to the Manhattan Board 

at all. I have no power myself to go to Brooklyn. 
BY R. MANCUSO: 

Q Mr. Schultz, does the 'Union faVor the acoeptance of 



e. 

ifts and. moneys or otherwise by delegatee from the boss oon 

tractors'? A That I don't know, if he is a delegate. 

BY THE COURT: 

Q Well, do you not know the rules? Are not delegates 

prohibited by  the rules from accepting any gratuities? A 

doing their duty as business agent? 

Q Yes? A I donut think they would-alloW it., 

Q Well, do not -the rules pogsitiVely forbid it? A 

Q Well, that is the clues it you are Staked. 

BY MR, MANCUSO: 

You ae a delegate in yOur dutieS, aa a representative cf 

the Union, have to look out for the interests of the men that 

they get their rights from a boos or contractor, ta. that 

right? A Yes, sir. 

BY THE COURT: 

Q And the delegates are said. by the -Union for that pu 

pose? A Yes, sir. 

MR, MANCUSO: Well, that is sale 

RE-DIRECT EXAMINATION BY MR. MORON: 

Q Of course, the •rales do not perat a delegate to ac 

cept a gratuity for the purpose of doing something 'in the 

oourse Of his duties Which he 'otherwise Would not do, is not 

that correct? A That is what I.nezn. 

Q Well, show me any rule at all in your Union which se. 

that under no circumstances has a.delegate a right to accept 



• any :t4ty fOr doing something whioh is not ooniidered 

. propers-' Show me that? A Well.; I moan_ that Mr. Lipman did 

not act in the capacity a s, doiegate., so we tio not look to 

_ him as being a delegate in this matter. He acted as a private 

indivi.dual from Brooklyn. 

Q Well, acting as a private individual and 4ncepVing 

gratuity for rhatever services. he )otight bare perforiged wbuld 

that be against the rules a the Union? A N. 

(4, You do not know of any rule on that point? A- No 

Q Arta it is not considered dierputab:1e to do that. 

it? A No, sir. 

BY •THE count: 

Q Well, what services did he render in this matter, o 

could he render? A Well, I don't knotitt., 

• Q Absolutely none, is not that $Q ? could not ren—

der any officially. 

Q I mean legitimately and law full he could not do 

thing, could he? A No, sir. 

RE—CROSS EXAMINATIONOT M. MANCUSO: - 

Q Either officially or privately? 

TEM COURT: Well, he said he cola. 

BY THE COURT: 

Q He bad. no relation to tbe mat 

fie 1 A No air. 

BY MR, nrc1120: 

rendez any. 

atever aS an 0: 

Did not faipman tell, you that he obtained the co.nsent 



Of his District Board in Brooklyn to come over to New York to 

act in his offioial oailaoity? A I don't kno 

t he tell you that he telephoned, from the job 

where Btrongin was working at half past seven that morning 

and that he got the ootisent _from his office to act as a delegatO 

in New Yorks did he or nott A Be did not. His Board cannot ddp 

egate him to act as a delegate in manhattans any *ore than the 

Vanbattat Board would delegate me to act in Brooklynoor in 

California 

BY Ira, CROROBB: . 

You believed. a that . time that :Strons. n• 04 not .ha 0 

an agreement, agter you had your telephonecommunications over 

•in Brooklyn.? A Yee. 

Q Mr, Lipman came along with Mr. Bt. gin didn t het 

A- I believe so. 

Q And he olaimed th t he was the ma 

agreement with the Union? A Yea, at' 

Q Was not that his claim? A Yes, 

THE COURT: In other word$, Yoa say 

a witness to that fact? 

MR. CHOROSH: Yes you might say that, 

BY MR, CHOROSH: 

Q And be used whe.tever good. oflioeL .bs could with the 

on on that day? A Yes. 

!el; tha' 11 A *Uzi 'Strougirt told me. that he 

24 brIz witnessesfrom Brooklyn that he has an agreement 



78 

'LIZA Olt 0 $401dhim to bring thosewit gooses and bring the &gm 

mentii 

Q He told. you that on Monday, alittuary 8th? A X 'believe 

it was 
Ar. • 

Q The cbly the strike wae called. or. pulled., as you call it? 

A The day before that, the same day. 

BY THE COURT/ 

Q Vell, he did not brir theagent?A 

the agreement then to .the offialtt.i•• 

Q Ne brought the agreement to the. ottio0 AYe*:, -ear, 

Q Well,Ito did .he need. a ,witneoS then if be ought 

.the agreement?, CannOt your Secretary read? -A .ge. had. the - 

agreement, 

Q The agreement is in writing, &e it not? A Tes 

BY MR. CHOROSH: 

Q But you have no way of ident tying the man who bin 

it as Mr. Strongin or not, have you? A No• etre 

Q Ana Mr, Lipman wasper$0140.14 40004Ated with Mr* 

Strorigin? A Yee, sir, 

BY THE COURT: 

How long do you know Strongin? A I poke to him -abakt 

. four times'in my life; 

Q But he has been doing work in New York for years? A 

had never seen him in my lif e previouo to that jobs 

BY MR, liANCUSO: 

Q You never spoke .beforti- th4t: day?A No 



°UHT; 

'Then accord to your opinion, all hecould possibl 

do was to identify St (main as the man Who was in that. agree-

ment is that it? A Yes. 

BY MANCUSO:_ 

Q lc:the agree 'ant signed by the seicretial with the seal 

of the Brotherhood? 

'TEE COURT:* That is the uSeof going into that? , He 

.,ayS or his attorney' claims,. that there was no way of - 

proving that Strongill was the Man to whora that agreemezt 

refers. 

BY MR. (MOROSE: 

Q Yes and in addition to that ttil Union, When it die,. 

covered he was paying wages below the in rates, could have 

broken that - agreement, couldne t they?4 They could, have broltr. 

en the agreement and, forced him to take- in new men. Praotioally 

that is what he brought Mr. Lipman over to New York for to 

use his influence, that he woul.d not got 'all new men, that Ii. 

could have his old m-sn back again.' 

BY THE COURT: 

Q Well, all these men were Union men, we.e they not? 

At timee they did not, your E0nOrti, 

Q Well on this aob these menAwere paid lees than the 

prevailing wages. they were Union men, weri they not? A Y 

d•hat is why you made him take em back? A Yes, 



and. then they violated. the agreement right 41,ftsr that. 

Well, never Mind that we are not concernetCwitai that. -

MR MANCUSO:. Well., that I.e all. your Hicnor. 

VIE COURT:, How many more witnesses have you? 

MR. CROROSH: Just one ortwo chataoter witalesSes,• 

youx Honor 

THE COURT:. Very we. then,put them -on. 

S RA L D1ZIGiC. cal1eI.ncdulyawornsa 

wineBa n lci hal  øf the defense testified as follows: 

( Resident) e: 370 Left'erte avenue,. Brooklyn' 

DIRECT EXAMINATION 13f MR. CHOPOSH: 

That is your busineee D nzier Paintihg and g  

decorating 

How long are you in that bue iesa ATw_ent 

Years. 

Q Axe you in business for yourself oft the present time? 

A Yes, 

Q Do you know Mr. Lipman, the defendant here 

Q •How long have --you known, him? A Eighteen years, 

Q Did he everwork 'for you? J.  5: $1?, 

Q, For how long a time? A. He Worked or o. for about 

seven or eight years. 

Ct In what capacity? A; VOreman. • 

Q And did you live in. the Same neighborhood where 

lived. at one time? A the eeoto neigh.borhood. 

let you kno peorle who knew him? A Yes. 



Q And do you know what his reputation in the locality 

was? A I do. 

Q For character and veracity? it Yee, air, 

Q What was his reputation in the locality? A Very goo 

• Q That is all. 

MR, MANCUSO: No cr0 se -examination. 

LOUIS P 0 11 R A N. Z; called anti duly sworn as a 

.ness on behalf of the defense, teetified as follows: 

(Residence: .492 kboisciusko street Brooklyn 

DIRtOT EXAMINATIO'N BY UR, CHOilOSII: 

Q What i0 your business* lir. Pomeranz? A Building 

Q, How long have you been ,a builder? A Four years. 

Q Do you. know Mr. Lipmanithe defendant? A Yes, sir. 

Q How long have you known him? A. About_ eighteen years. 

Q• Was he ever in your employ? A 'Yea . sir. 

•Q 

In what capacity? A Painting., 

How long had he been working for you? A Well he 

worked about four or five times forme* sh00 three mottha 

and six months. 

Q And you know him pretty well, dO you? A. Yes, Jr.. 

Q Did you ever live in the same neighborhood where he 

lived.?. A Yes, air. 

Q Do you know a number of people lvg IA the same neigh. 

borhood rho knew him? A Yes, titiV 

Q Do you know ,what his reputation was in the neighbor.-

hood tor character/truth and veracity?, A I know his as an 
_ 



honest man. 

Q. And  W2 that his repu ato n the locality? A Ye.. 

Q That 104:611. 

),(11, aligc"0130..: Nø oroes-examinatiOn. 
• 

ORDROSIi: That is our case, you Honor. 

no MANCUSO; The People reet you,r 

TIM COURT: Wen, it is too late for the Summation• 

to-day Ite will have to take re Os until Friday Morn 

:!1.1113 AHow  tiuch time will you want to ,.Sum up? 

(Bath sides agree to hal.f an hatur ap' iece), 

no CHOROST1 I move again to dismiss the indi 

upon the same gr,yunde set forth -at tbe end. of the •Teoplei 

cese. your Honor. 

THE COURT: Motion d nied. The *testimony raises an 

issue of fact which must be submitted to the jury,: 

New, Gentlemen of the Jury, the COuVt eS01104 

you until Friday IE0 rning at half past t it meanwhile; you 

will remember the admonition I have given you .beforekthat 

yo-u must not discuss- this matter with any one, That ntlea411 

you mast not .talk about it vith. strangers 41:nd also yoU 

-re prohibited: by law to iS(MOS it among .yourselves. 

The time to discuss it is when the 0040 ti3Oubmittegi to 

you, after you have heard an that has been Said On both 

and utitil that time you /met keep *open minds as 

guilt 'ox imocen .e of. 'the defendant. 



(The Court thereupon adjourned. the further -trial 

the case until Frifty. NOvember 30 1911, Ist •10 

.o'olook. M 
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THr PEOPLE Y. L/PMAN.  

New Yorks No,ner 50 

-:TRIAL RESUMED  :-

MR. -MOROSE: May it please your Honor your Honor. 

has been so kind and indulgent in this ctieW that X h 

itate. very push to make this applications but I am very 

anxious to put One witness WI the stand, whom i expect 

here in about five or ten minutes, if that is not too 

much of an imposition on the Court. 

T1ff COURT: What do. you want to .prove by 

it a oharac ter witness?, 

MR. MOROSE: No, your Honor, I an atteMpti g to gS 

this  Mr, Schwartz, the man Who cashed the . check over in 

Brooklyn. Neither side -has attempted to call Um 610 Yet., 

BARNET SCHWAR -T %, called and duly Sworn as a 

. witness on behalf of the defense, testified as follows: 

(Residence* 51 Humboldt street,. Brooklyn) 

' DIRECT EXAMINATION BY MR. CHOROSH: 

- Q_ Mr. Schwartz, what is your buSiness? AL ftloon. 

Q . Is your saloon known as the -Schwartz ' Cafe? A Yes.; 

4 I show you this check which is olarked People s 

it 1 and I ask you whether the, stamp on the back git that 0110-

is the onethat is used by 'rou in your bank account? : Well, do 

you use a stamp in your aocountl A Ye* but • don't See 

that here. 

Well, .just look At it in? 



Q Wow, lust look at the oheok. Do you remember 'having 

cashed this check? A Well, if it is my stamp sure. 

Q And you know Mr. Lipman, do You (indicating)? A Yea. -

And You know Mr. Strongino_do you know the man whose 

name appears on the back of thiS cheek? A if % Seelim % 

will know him. I don't. know. 

Q Well, do you remember cashingthis aheic) don t you? 

A Yes. 

Q Do you remember Mr. Lipman, the defendan 
for - 

the man whom you cashed the *heck? A Yes. 

Q Di4 you. give him 'the money? A To 1010? 

Q' The man who put bis name on the back, of the ()teak? 

A suppose so, Sure. 

4 Do you always ask a man to /010; his-name 

a check when you oast it? A (No =ewer). 

BY THT COURT:. 

Q Well, can you swear now from who you got that oheok? 

A No, your Honor, I oan't.swear. 

Q Well that is what be asked. you.. You cannot swear? 

'You cash a great many oheoks, do you not/ A idol yes. 

Q Do you know how long ago that cheek was cashed? A 

don't remember. I didn't see the date. it is au old. check, 

THE COURT: Well, it was  last January, was it not? 

MR. CHOROSH: Yes, $L. 

It was ten or eleven months ago. oFeltion i. 

do you. remeaerthe o rdumstancee urid.er4iiab you caviled that 



check? •DO youunderetand English?: A IO, yes.. 

4 Do you remember how you came to oath thakoheok? 

That is the question? A Well, all I can remember when a men 

comes in and cashes checks, he has to sign his name. If / 

don't know the man somebody else has to identify him, then 

cash itunless it is a big check, thenI consider 0001 i 

but if it is ten or fifteen dollars 

Q Well, suppose a customer comes in with a check which 

baa a name already on the back of it, .would you cash it for 

the Customer? A If I know him, yes. 

So that you Cannot really say how YoUtiame to cash that 

dhedk40 not that the truth? A _les.. 

BY MR. OHOROSH: 

Q Now, is.it your custom, Mr. Sohrart;p to ask a man 

who presents a check, to endorse it cin the back of the check? 

MR. MANCUSO: I object to the question ,your Honor. 

THE COURT: I will sustain theCbjecttdai to that. His  

custom has nothing to do with i* It be has any way of 

refreshing his recollection as to the oiraumstances of 

that, he .may refresh his recollection. 

CHOROSH: I res)?ectfully exCept, your Honor: 

Q Now, please look at that check again andlook at the 

endorsement on the back of it, and if you can refresh your. 

recollection, tell the Court and Jury for Whom Yo4 cashed. that  

Check? 

0: objqo to the estion.as earesdy 
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COURT: I will allow him to answer if he: 

• A If the check was endorsed by Mr. Strongin, I suppose 

ate him the money, because I could not give anybody else 

the Money, unless Mr. Barnet Lipman identified him. 

MR. MANCUSO: I move to strike out the answer*• . 

THr COURT: •S rike it out. 

MR. (MOROSE: 'I respectfully except, yGur Honor. 

Q Now, just look at that check again and give us your 

best recolleotion for whom you cashed that check, after look*. 

xig at it. Now, listen to me, after looking at it, tell hi 

Honor and the jury if you remember for whom .you cashed that_ 

check? A Well, as I said before 

BY THE .COURT: 

Now, just tell us. He says °Tor whom?" That ia the 

the person, if you can give it? A If that man en 

doraed the check I suppose I gave him the money, that 

I can say. 

-Br MR. CHOROSH: 

Q. Never mind what the oheok reads for a moment.  

may look at it, look at the endorsement and refresh your recol 

leettion as best you can, and then tell hie goner and. the jury 

from your own independent recolleotion,if you, have any, for 

whom you cashed. that oheok? Do you understand my question? • 
A I do. 

Q Very well? A When a man omes in to cash a. Cheek 



me, he has to -endorse his name, and if / don't know him, then. / 

tell him to bring another man to identify him, and if the 

other man identifies him, give the money to the an who 

gives me the check. 

• MR. MANCUSO: I move to strike it out. 

THE COURT: Strike it out. 

MR. CHOROSH: I respectfully except, your Honor. 

Q Can you state by looking at thiS- check whether you 

gave this money to Mr. Lipman or to somebody. else? Nora. look 

- at it again and  tell that to his Honor and the jury? A 
. , 
suppose I gave it to the other man. 

THE COURT: Strike that answer out. 

BY THE COURT: 

Q Will you swear now that you did not gia that money 

Mr. Lipman yes or no? A No I can't swear- your Honor, 

'I gave it to him. ' 

BY MR. CHOROSH: 

Q Will you swear now that you did give it to Mr. Lipman? 

A No. 

Q You are only guided by-what appears ,on th check, 

• not that true? A Yes, that is it 

Q Now, please, look at it againa and thia i going to 

be the last time I will aik you. Leave oat any suppositions 

or imaginations. Look at that chick,. loOk. at the endorsement 

on the back of it then give WI your beet recollection 'as to 

whom you gave the money for that ohettkl; A If a twat bringi 



00' 

Me 6 Oheak and he endorses the-.check 

BY THt COURT: 

Q Now, do not repeat th4t again. 

THE COURT; Strika that out. 

A (Continuing) Well, Z cant t say anything else. 

THE COURT': Well, he says he has nO recollection. 

BY THE COURT: 

Q why, You cash thousands of d011ars worth OZ obeoks,doyou

 not? A Yes, sir. 

And a twenty—five dollar check doe* notOotte you, 

doss it? A- No', sir. 

You could not remember now what -you. did last January 

•A No, Si]?. 

Q Well, that is all'. They want you to tell the truth 

-and'you do not member anything about it? A No, . all I r 

member is  that •is my stamp. 

Q Well, I mean, apart from that, you 

thing about it? A No, sir.-

BY MR. CHOROSH: 
- 4 - 

Q Well, Mr. Schwartz, You remembotr an 000aeion 

THE COURT; NOW, what is the. use 0, going 41417 tirther 

with him? There is no doubt he is an honest man. Be 

testifies to the truth. He cannot remembSto 

Q Well, just let me ask.this question; Did you ever oak 

a check for anY soul that did not endorse it right in your 

•presence? 



MR. MANCUSO: ./ _objeot to the question a 

Tfir -COURT: I will sue.itain_ the .ObjeotiOn, 

MR. CHOROSH: I respectfully except, yoUr. HOnOr.• 

TBS. COURT: He has sworn that be does not remember y. 

thing about this check, and that is not surprising, it is 

so long ago, and. the amount is not much. 

Q You blow Mr. Lipman very well, don't you? A ref. 

Q And you state positively that .you do not member wish—

ing this 'check for him., don't you? A Yes. 

BY Mt COURT: 

Q You do not remember whether he had. anything' 0 do with 

that or not? A No, as far as my memory goes. 

Q There is nothing on that which calls to your mixid the 

fact that Lipman ever saw the check? A No, •Or. 

Q And you do not know Strongin? A No, sir. 

Q Strongin must have. been identified by .somebody? A By 

somebody, sure. 

MR. CHOROSE: Well, that is all, your Hon 

MR. ,MANOUSO: I have no questions. 

TEE COURT: Now, do both sides rest? 

MR MANCUSO: TO, your Honor. 

MR. CROROSH: Yes sir, and we renew our motion, on 

the sé ground, and on the ground that there has been no CO



Motton. aenied., 

-MR. dhprooth then clotted. the case - behalt.:ot:rthe--: 

d6fenee and Mr. lianoneo, closed the ottee on beheaf .ot: the: 

People. 



The People v. BarTot Lipman.• 

TB-2 COURT 'S CHARGE. 

TEE COURT: Gentlemen of the Jury, the defendant is 

charged with the crime of extortion. 

The indictment alleges that, on the 9th day of lanuary) 

1917, in the County of New York, tfie sum of twenty-five 

dollars in money, the personal properly of one Samuel 

Strongin, who was the n and there lawfully engaged and em-

ployed in carrying on the business of builder and eentractor, 

this d.efendant feloniously and extorsively did obtain 

from Strongin, with his consent, such consent being then 

and there induced by a wrongful use of fear, to wit, fear 

on the part of the said Samuel Strongin, then and there by 

him, the said Barnet Lipman, induced by means of a threat 

by Lipman then and there made to the said Strongin to do 

an unlawful injury to the property of said Strongin, that 

is to say, to injure, annoy, harass and obstruct him in his 

business, and to prevent him from properly, freely and 

profitably carrying on the same unless he, the said Samuel. 

Strongin, gave to the said Barnet Lipman, the said sum, of 

money, against the form of the statute in such case made and 

provided and against the peace of the People of the State. 

of New York and their dignity. 

There is another count charging exactly the same crime 

in- different form, but it is not necessary to put more than 

one count before you. 

You understand,. gentlemen, that the indictment Is the 
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complaint. If you had a claim for money against another, 

or sought to obtain compensation for damages sustained by 

you and if you wished to seek redress in the courts, why, 

you would h.ave to begin an action; a complaint would be 

drawn up and signed and verified by you Stating the grounds 

on which you based your claims; and so the People of the 

State of New York, having a complaint to Make against 'Barnet 

Lipman, present the facts to the Grand nary, who then re* 

turn a complaint or indictment against the defendant:. 

It is no proof Of guilt, That is the point that I 

want to impress upon you. The fact that Lipman 'has been 

arrested and indicted must not be considered by.you as tiny 

evidence of guilt. The function of the indictment oeal3e0 , 

when the defendant is informed by it what crime Was charged 

against .him; when he is brought here for tria the indict-; 

ment serves to let you know exactly what the complaint is. 

So that, that is the first questionyyou must ask your" 

selves; What is the charge? 

• though the language of the i ndi otme nt• • is somewhat 

involved, the charge is a very simple ones' namely that 

Samuel Strongi n was lawfully engaged in busi ne so carrying 

on business as a builder or contractor in New York County 

on the 9th of January laFt  That is the first allegation. 

Secondly, that the defendant obtained twenty-five, dollars 

from him on that day. That is the second allegation;. and 
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third, that he -got that money,by instilling fear into the 

mind of Strongin that unless he paid. the money this .defendant 

would interfere with him in the management and conduct of 

his business, and cause him loss in that way; that this de.;. 

fondant would do him unlawful injury, an injury to hie 

property; that is to say; injure and annoy and harass and 

obstruct him in his business and prevent him properly, freel 

and profitably from carrying on the same; and that threat, 

having been made by the defendant to Strongin,eaueed Strongin 

to fear that he would suffer loss in his business through the: 

action of this defendant, and therefore agreed to pay .hitt 

twenty-five dollars, and did pay it to him. 

The statute referred to in the indictment is a very 

clear law. Section 850 defines extortion as follows: 

"Extortion is the obtaining of property from  

another, or obtaining the property of a corporation from 

an officer, agent or employe thereof, with his consent; 

induced by a wrongful use of force or fear, or under, 

color of official right." 

The threats which may constitute extortion are define 

in section 851 as follows: 

"rear such as will constitute extortion may be 

induced by an oral or a written threat, first, •to -do 

an unlawful injury to the person or property of the 

individual threatened, or to any relative Of his, or 
• 
to any member of his family, or to a corpor4tion Of 



• 

which he shall be an officer, stockholder, employe or. 

agent. " 

There are other subdivis ions, but that is the subdivision . 

with Waich we are concerned in the present actien. 

It bas been held by the courts that a threat to 

cause a strike on a mares job is a threat which viill co 

stitute extortion; a threat to co an unle.viful injury by 

interfering with his business, or interfering with his work.; 

men. 

Every man has the right to pursue happiness in thi$ 

country, to work out his own salvation, the right to enjoy_, 

his liberty, life and property, free from the unl.awful 

molestation of others; and if a man, whether he be a union 

man or non-union man, a delegate or an ordinary viorkmano' 

make a threat to an employer to interfere with the cenduct 

of his business, unless he receives money or interfere 

with its production or distribution, or the 'continuity of 

the business, interferes with him in properly carrying on 

his business unless he gets money, and if the entp3.oyer be 

put in fear that the threat will be carried -out, and by 

reason of that fear induced by that threat, should pay 

over any money, that is the crime of extortion. 

You understand that in a criminal action there is a 

very clear line drawn between the powers of the Court And. 

those of the jury. It is the duty of the Court to see 



that the defendant receives a fair tr 

according to law, It is the duty of the Co 

that the law is properly explained to the jury,_ and 

then the Court has nothing further to do with the case, 

you take the case when it is submitted to you. You must 

receive the law without question, and there is no dispute 

about the law in this case. If there were a diepute, you 

would be obliged to take the law aw the Court gives it 

to you. The law is very plain,. I think; but you are the 

sole and exclusive judges of the facts, The Court hats' 

not formed any opinion as to the facts, and you know that 

have expressed none on any fact involved in thie 'case. Tha 

is your sole prerogative, and no one has a,rzr ri ,to 

interfere with that, 

There is only one way of proving facts, and that IA 

by testimony of vitnesses produced here before. yeti for 

your consideration. You do not guess at facts. You de 

not infer facts unless from other facto established by direct 

evidence, which conclusively and clearly eate.blish the 

fact to be inferred, So that you must oonfine your atten-

tion eolely to the evidence in the case, and the law. gives 

you the great power of passing on the credibility of Wit..., 

nooses, That is your _sole power also. It is a necezaarr 

incident to your power to find the facts. It is inmaterial 

to you that others. may tl2ink *Of the Credibility of any wit- • • 

noes. You must be guided by your .Own, Tommie d conecience 



in determining that. 

That word "credibility" means worthiness of belief. 

A thing is credible when it should be believed when it 

appeals to your reason and your judgment. , It gains the 

assent of your intelligence as i thing that is worthy of 

belief. If•it is repugnant to your reason and your ,iudgme 

your common sense or your experience, Why, you should dis-

regard it and pay no attention to it. 

Now, there are no fixed rules established to control 

your judgment, The law leaves you absolutely free. E All 

that the law asks you to do Jo to be toneSt men, to give 

an honest verdict, to speak truly. That is what the word 

"verdict" means, a true expression of your Opinion of the 

evidence, viewed in the .light of the law as the Court 

gives it toyou. You must not be influenced by .any hiaO 

for or against any party to the action, or any witneso. 

You must eliminate every thought from your minds but 'the 

desire to do your duty, That must_be your firm porposel 
• 

and then, when you weigh the evidence in that way, detemirk-

ing what is worthy of belief, and rejecting what iS unworthy 

of belief, why it will appear to you that certain facts have 

been proved or that the evidence fails to Prove the fasts; 

and the law is that, if you are fully ,convinced, after you 

weigh the evidence in that way, to a moral certaInt that 

the charge has been proved, then the defendant its guilty.F. 

That Is. what is m#ant by proof beyond a reasonable 
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doubt. If the evidence fails to impress you to that ix -

tent, if it leaves you undecided if you cannot say poei-

tively that you are convinced to a moral certainty that the 

charge' is true, if the evidence merely. creates the thought in 

your minds that the defendant is -possibly or probably 

or the suspicion that he is guilty, however strong the 

suspicion may be, that is net enough. Your minds are -in a 

state or reasonable doubt, and the defendant is entitled to 

the benefit of that doubt; for our criminal trials are 

based on a fundamental principle, known. as the presumption 

of innocence. In other jurisdictions they "have different 

ways, but America has got along very well under its 'own 

laws, and the basic principle of our criminal law is that 

when a man is brought into court he ie presumed to be inno-

cent until the jury by their verdict decide that he IS not 

innocent, but that he is guilty; and the law iiity6 .further 

that, to come to that conclusion the j1.4.3$; must say, must 

feel that the evidence is strong enough to convic,t him 

beyond a. reasonable doubt. If the evidence fails to 

convince them of his guilt beyond a reasonable doubt, they 

mint acquit him. 

Now, from what I have said, you may gather a good 

notion of what is a reasonable doubt. It is a doubt based 

on reason.- It is not a doubt that is based•on sympa.thy 

for a defendant or prejudice _against the complainant, ,or on 

a whim or a caprice. It iø not a doubt that is. based 'on 
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a desire to avoid doing your duty if it should be dioagree-

able. As I told you, all such-thoughts should be resolute-

ly banished from your minds,. You must do your duty, 

whether it is pleasant or unpleaeant, You must be honest, 

You must give an honeet verdict, That is the important 

thing. It is not so important whether the verdict be 

guilty or not guilty,. if it be honest. It would be ba great 

wrong to.say that this man were guilty if the evidence 

filed to convince you that he was guilty beyond a reason-

able doubt, and it would be equally a wrong for you to say 

that he was not guilty if in your hearts and minds you were 

convinced by the eviden-oe beyond a reasonable doubt that 

he was guilty. 

In passing on the credibility of the -witnesees in a, 

,IME“) like this, 'where there is a sharp contradiction in th 

testimony, you may consider the manner of the witness 

giving his testimony, the opportunity that the .witnesti 

for knowledge of the subject on ,which he testified, the 

mOtive, if any, which may have existed and influenced the 

giving of the testimany, and the relationship, if any, to - 

the cause of action and the circumstances of the cases, 

The material points in this case are 'the giving of. 

the, money in the first place. Secondly, t eason for 

which. it' Viaa given. If it were given simply as a gift, . . 
the defendant is not guilty. If it. were given as bribe. 

to induce him to come over hero, ho is not  guilty. If it 
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;were given in Brooklyn, he is not' guilty, If you have a 

reaeonable doubt on ally of thote points you must acquit 

the defe rada.nto: 

The District Attorney said in his summing up if it 

Were given in Brooklyn, why, he would not have brought the 

;action, but that does not mean that he knows amtthing about 

'the fleets, you underetand that. If he knew that it was 

givenl'in Brooklyn and brought the action, here, then he 

sho44 10e removed; but if he believed it wan Riven in New 

York and brought the action in Tw York, he is doing his 

.4uty; .but he deco not know anything more about .the fact  

;than Z do, You are to find that fact, and. X eay that 32 

all fairness, because in his eummation he. seemed to assume 

that the fact that he brought the action bore in New York 

wa,s proof that the money vitae given here  in New York. Re 

did hies duty in bringing the action here in 031N Tont be. 

cause the complainant says the money.wae given here in. - 

New York; but you must find that tact fro* the evidence 

In the case, because the law saps you muet gave the faete 

only troll the t es time ny of ti t riosee a. 

Po not think that I am trying to rimy yotw judgment on 
„, . the facts; but it is my duty to toll you the law, and the 

law is that statemente of couneel -on either eide or the 
.4 

statements of the Court,- are not evidence. They are lip 

• to be rep,arded by you unless they are supported by teetimanY 

given by witneeees.- rf :Ctatetion 0 of counsel on either 
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side are in your judgment proper deductions from the testi-

mony, you must give them respectful consideration. If they 

are expreseions of personal views, or of opinion, and they 

are not supported in your opinion by the evidence, why, you 

must disregard them. That is the law. I am einly concerned 

in seeing that this defendant ehould have a fair trial 

If you are satisfied beyond a rea,sonable doubt that 

the defendant made a threat to Mr. Strongin that he would 

interfere with hire inb.is business, cause him tr (Able., and 

that Strongin, acting on that,- was afraid that he would 

carry it out, whether he had jurisdiction or not in this 

matter is immaterial, whether he was a walking delegate or 

not is immaterial -- that is merely one of the circumstances 

if any one made a threat to Strongin, whether he had power 

to carry it out or not1 that he would interfere with him in 

his business or cause trouble among hie workmen, or would 

cause strikes, and Strongin believed that and paid the money 

on the faith of that belief, and the defendant or any one 

else received it that would be the crime of extortion. 

Now, if all those elements have been established, as 

told you, beyond a reasonable doubt, it is your duty- to find 

the defendant guilty of the crime of extortion as charged in 

the indictment. If you have a reasonable doubt on any of 

the elements in the case, you must give the benefit of that 

doubt to the defendant. 

The testimony has been ca.refully reviewe by the 
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• attorney for the defendant and by_ the People. • They baVe 

reviewed the testimony so carefully that it is unnecessary-

for me to refer to it. The People claim that a threat via0 

made to interfe're -- that money was paid on account of fear 

inducled in the mind of Strongan that that threat. would be 

carried out by the defendant. The defendant mai ntai 11/3 

that he -received the money as a voluntary gift, or bribe, 

:if you choose, for using his good offices in a matter in 

.which he had no official concern, with which.he had no of-

flcial relation or power. If he received it for any other 

purpose than that of extorting it from him by fear or by a 

threat, he is not guilty. If he did receive it as the re 

suit of the fear he caused in the mind of etrorgin by h$,B. 

alleged threats, then he is guilty of extortion. 

Take the case, therefore, gentleme n, and weigh it 

calmly, quietly and dispassionately. It is a very impo 

case. Every case is important, but there are some in 

their nature that are of more importance than others. You 

should rid your minds of any prejudice or sympathy for One 

side or the other. Weigh the evidence honestly, remember 

that you are not lawyers, you are not partisans, but. yoi4 

are judges, judges of the facts and the credibility of the  

witnesses. Do your •duty faithfully and fearlessly, and 

then that will be a vindication of the law, and render an • 

lloneot verdict, either of guilty or not guilty, just a 
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believe the evidence warrants. 

Any requests, Mr. Cb.orosh? 

CHOROSH: None, your Honor. 

TIDE COURT: Mr. Mancuso, any requests? 

mR. MANCUSO: None, your Honor. 

THE COURT: • Gentl.emen, you will pass out, One 

minute, if you wieh to look at that check you may do so if 

the defendant consents. 3ust ask the defendant personally 

if he consents. 

THE DEFENDANT; I have no objection, your Honor. 

THE COURT; All right. You may pass Out gentlemen, 

(The jury retired at 12:45 o'clock pii4. and returned 

to the court room at 1:30 o'clock p.m.). 

• THE CLERK: Gentleme n of the iTur y, have you agreed 

upon a verdict? 

THE POREMAN: We would like to be instructed in 

ference to a matter. 

THE COURT: I sent for the jury because I received the 

following c ommuni oati on .signed. by your foremarit ',The jury 

respectfully requests his. Honor to define the clifferenoo 

between bribery and extortion as regards this case." , 

Bribery is defined in sections 371 and 372 of the Penal. 

Law,  in so i'ba.r as it concerns judiCial' officers and public,. 

officers. Sectio$1 380 refers to bribery of labor 

represe4atives. It saYe: 



102 

"A person why gives or Offers to give an  money 

or other trg*ngs of value to any duly amointed repre-

sentative of a labor organization, with intent to 

influence him in respect to any of hiS acts, decisions, 

or other duties as such representative, or to induce him 

to preVent or cause of strike by the employes of any 

person or corporation, is guilty of a misdemeanorl 

and no person shall be excused from attending and, 

testifying, or producing any books, papers or other 

documents before any Court or Magistrate, upon any 

investigation, proceeding or trial, for a Violation of 

this section, upon the ground or for the reason that 

the testimony or evidence, documentary or otherwise, 

required or him may tend to convict him of a prime or 
subject him to a penalty or forfelturei but no. person 

shall be prosecuted or subjected to any penalty or for-

feiture for or on account of any transaction,: 'matter or 

thing concerning which be may so testify or produce 

evidence, documentary or otherwise, and no testiMony 

so given or produced shall be received against him uPon 

any criminal investigation or proceeding " 

That is a Ispecial section without whigh it would be 
, • _ 

no crime to bribe a labor representative, it is a more 
serious crime to bribe a judicial officer, 

Election 371 says that: 
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"A person who gives or offers, or causes to b 

given or offered, a bribe, or any money, property, or 

value of any kind, or any premise or agreement therefor, 

to a judicial officer, juror, referee, arbitrator, ap-

praiser or assessor, or other person authorized by 

law to hear or determine ant question, matter, case, 

proceeding, or e) ntroveray, with intent to influence his 

action, vote, opinion, or decision thereupon, is 

putishable by impris ailment for not more than te n years, 

or by a fine of not more than five, thousand dollars or 

both.'! 

That is a felony. If a judge were to receive Money 

for rendering a decision, or a juror were to receive money 

to influence his verdict, that .would be ,a crime. There is 

no element of fear or force in that. AI* representative 

in the Board of. Aldermen or in the State-Legislature, Or 

any public official who receives any reward'of money, 

property or value of any kind, on  any promise or ,agreement 

therefor, to influence his vote or decision or his action 

as such official or officer, would be guilty 'ol"bribery; 
) 4 

both the person who gives and the person who receives. 

Do I make that clear? There is no eleMent ffere° 
06 . 

or threat in bribery. If this defendant hacVbeen official 

connected with this transaction, if there was -a tokntroversy 

pending before the delegates on which he had the figb.t to 
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vote and he took money to influence his vote, or decision, 

that would be bribery, not extortion; or if he took money to 

give to the official delegates to influence their vote or 

their treatment of the matter-, that would be bribery and. it 

would be a misdemeanor. 

He is not ind.icted for bribery, so that he could not. 

be convicted of bribery on this indictment But if, whether 

he had any officlal relation to the'matter or not, if, as 

he says, he vitae a Brooklyn delegate having no authority in 

New York, he made a threat to Mr. Strongin that if Strongin  

did not give him money, either for himself or for the labor 

officials who had power to declare- a strike, - I say, if he 

demanded money and threatened that if he did not receive it 

, a strike would be called, and thereby induced fear in the 

mind of Strongin, if Strongin feared that a strike would 

be called and that he would be, prevented from carrying out 

his contract and carrying on his business profitably - I say,. 

if he made that threat and induced that fear by means of that 

threat in the mind of Strongin, so that Strongin as a resat 

of the threat and of the fear gave him twenty-five dollars) 

' then that would be the crime of extortion. 

Now, do I make that clear to you? 
• 

THE POREUX: It is clear to me, your Honor, 

THE COURT: I mentioned the 7ord ',bribe" in my charge 

because the defendant testified, a I recall it, that he 



received this money, well, not only for his own seriices 

but in recognitiOn of what had 'been done by the officiali. 

He did not Say that it was a bribe. If he had taken it'to 

influence their vote on the matter, -without any threat, At 

he had asked for the money to influenoe their 'vote so that 

they would settle that pending controversy, if there was. a. 

strike on 0 and the 'man said he could settle .it for a 

certain Mount of money to.give to the labor officials wkto 

had authority to settle it, that would be a bribe . But 

if after that matter were settled - and the People claim here, 

that the matter was settled .and that it was after the set-

tlement - he padid this money on aceount of a threat'that 

there would be troublo, then it would be extortion. 

I e there any request you wish to make, Mr. Chorosh/ 

B. CHORO EH : None, your Honor. 

THE COURT: Now, if that is tat'isfactory, the juroro 

will please retire, but you must Understand: that if you have 

a reasonable doubt in Your minds as to whether this. Was 04 

bribe or extortion by threat, you u0erstandi it you Igetre a 

reasonable doubt as to the way the money was paid, you must 

acquit the defendant. To cony at him you must be convinced 

beyond a reasonable doubt that it -as not a bribe but was 

extortion. 

THE TWELFTH JUROR: Is it pormiaible, your Ronor, 

ask a question? 



TEE COURT: Well, I do not want you to disclose your 

deliberations, but if there is any information you would 

like the Court to give you 7- please sit down, gentlemen. 

TEE TIMT2TH 41tJRM: If the defendant simply should sa 

that he will let things take their due course unless his 

services were employe-d, his good offices, is that bribery or 

is that extortion? If he simply stays out of the natter 

entirely, if hedoes not get this sum of money? 

THE COURT: Why, I do not think that would 

tion; that would be bribery; if he -made no threat* if the 

money were given to him to induce him to settle a -pending 

dispute, for his good services 'in that, without any threat 

on his part. 

If he were paid the money merely for ,his good offices, 

it would not be extortion. In extortion there must be 

a threat which leads to the payment of the 'money do you 

understand? If the threat were made that "Unlose you pax 

me, this strike will be continued," then it would be extor-

tion. But if he said, "I will not have anything.te do vrith• 

it, unless you, pay sp.e," that would be bribery. DO i Me* 

myself .clear? 

THE TWELFTH JUROR: Yes, sir. 

TR3 COURT: If there' was a threat on his part to do 

any injury to this man Strongin, either by holding up the, 

present strike or by ca.usim another, and fear was instilled 

'in the mind of the complaining witness by means of a threat, 

orb 



and he gave up his money, then that would be extortion. 

If it were merely an effort on his part to secure the in-

fluence of this man, without any threat on his part, then 

would be bribery, if it would be any „orime4 It would not 

be extortion, and the indictment here charges extortion. 

THE TIVELPTII JUROR: Even though he alloweele*i. ehings to 

take their due course, and without interfering-, even though 

the complaining witness feared the consequences Of aLlowing 

things to take their due course, that would be extortion? 

Tag COURT: No. To constitute a threat no particular 

form of words is needed. A threat may be conveyed by any 

language or inatated action; by gestures together with 

words. There are no express words needed. If in hie deal-

ings with Strongin, by his manner and words even if they 

did not of themselves constitute an express threat, if ell 

_ his relations to the matter were in the .nature Of a threat, 

his words and acts taken together were intended as a threat, 

and accepted as a threat by Strongin, and induced fear in 

Stronginos mind, thug; leading him to pay the money, that 

would be extortion. But merely to pay him for hie good 

offices to refrain from doing or for doing something, With-

out any expression of a threat, that would not 13e *extortion. 

If there were a pending strike and he said, "Well, I can 

settle it for so nkuch money," that would not—be a threat, 

if the money wae;paid; but if he said, "Unlee$ yeti pay me 
money the strike will be continued," then that would be a, 



threat; or if he conveyed that idea to the mind of th'e 

platning witness by his words and acts, eves if there was no 

expressed language of a threat, There -must be a threat 

to constitute extortion. Does that answer your  question? 

, THE TWI1FTH JUROR: Yes, sir, that is perfedtly clear 

. now. 

• THE ,COURT: Do any of the other jurors wish to ask any: 

questions on the law? Of course, you are the sole judge 
, 

of the facts, You must decide whether there was a threat 

or not. if you have a' reasonable doubt on that you must 

give the benefit of it to the defendant. If there 'wei 

threat and the money was paid upon the fear oauaed.by that 

threat, and the threat was of the kind described, namely 

to interfere with his business or prevent him from. oarrying 

Anhis business profitably, that is all the law requires to 

constitute extortion. If you have a reasonable doubt on any 

of those elements you must .acquit the defendant. If you 

have no reasonable doubt you must convict him. 

Mr. ,Chorosh, is there anything you wish to say? 

LT. CHOROSH:- Nothing, your honor. 

ME. MANCUSO: Nothing, your Honor. 

THE COURT: Then please pass out, gentlemen. 

(The 'jury again retired at 1:45 p.m.. and returned, to 

the court room at 3:00 p.m and rendered the /bllowing 

verdict: 



We find the defendant guilty Se 'charge•d in the indict-

infants with a recomendation to the mercy of the Court.) 

132 COURT: •W. :ChorOeb., 40 you •*lab: to ma,U0 your 

motions now Or adjourn them? 

CHOROSH: I '06-1  e,erv tb auakg O Daly- motions. 

nut ii. some clay you .Bet. 

TM COURT: will. rend,or a viteok, it ycu like, 

and give you permission at that time Inake any motions 

that ,you doom advisable, You may xsaerve your rightts• 
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